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DOTAZNÍK PRO KANDIDÁTA NA FUNKCI KOMISAŘE 

Stéphane SÉJOURNÉ  

výkonný místopředseda 

Prosperita a průmyslová strategie 

 

1. Celková způsobilost, proevropské smýšlení a osobní nezávislost 

Které aspekty Vaší kvalifikace a osobních zkušeností hovoří pro Vaše jmenování komisařem a jsou obzvláště 
relevantní z hlediska obecného evropského zájmu, a to zejména v oblasti, za niž ponesete odpovědnost? Jak budete 
přispívat k naplňování politických směrů Komise? Jak budete uplatňovat hledisko rovnosti žen a mužů a začleňovat 
jej do všech politických oblastí Vašeho portfolia? Jak budete zohledňovat problematiku mládeže? 

Jak můžete Parlamentu prokázat svou nezávislost a jak hodláte zajistit, aby žádná z Vašich minulých, současných 
či budoucích aktivit nezpochybnila plnění Vašich povinností v rámci Komise? 

Pro mou generaci je Evropa jak samozřejmostí, tak každodenním bojem.  

Samozřejmostí proto, že jsem do svého politického života vstoupil v roce 2004 během kampaně k francouzskému 
referendu o ústavě EU. První volby, do nichž jsem kandidoval, byly volby do Evropského parlamentu v roce 2019. 
Jakožto poslanec a vedoucí skupiny v Evropském parlamentu i jakožto ministr pro Evropu a zahraniční věci jsem 
se podílel na některých z největších úspěchů EU v posledních letech. Jsou jimi Zelená dohoda, náš společný nákup 
očkovacích látek, plán na podporu oživení Next Generation EU, regulace digitálních trhů a samozřejmě pomoc 
Ukrajině. 

Je i každodenním bojem, protože jsem se setkával s pochybnostmi o evropském projektu, zejména po brexitu, což 
byl tvrdý zásah do samotných základů EU, který měl oslabit naši jednotu, a s krizí důvěry v orgány EU. Evropa je 
proto každodenním zázrakem, ale její základy stojící na obnovené shodě našich spoluobčanů jsou křehké. Každý 
evropský veřejný činitel, a tím spíše komisař, je povinen mít tuto skutečnost na vědomí, když přijímá jakékoli 
rozhodnutí. Sloužit obecnému evropskému zájmu znamená vytvářet a provádět politiky, které mohou zlepšit 
každodenní život občanů a zároveň řešit obrovské výzvy, jimž náš kontinent čelí.  

Před námi je náročné desetiletí, je tudíž naléhavě nutné jednat v obecném zájmu Evropy důrazně, počínaje jednou 
nejvyšší prioritou: tou je jasná strategie čistého průmyslu a silnějšího jednotného trhu, díky níž můžeme zabránit 
očekávanému poklesu růstu v Evropě a jeho hrozivým sociálním a politickým důsledkům. Naše komunity a tvrdě 
pracující občané si přejí kvalifikovaná, důstojná a dobře placená pracovní místa. Naše podniky chtějí příležitosti 
více a lépe investovat, vytvářet a vyrábět, a to za stejných podmínek jako jejich konkurenti ze zemí mimo EU, aniž 
by museli řešit zbytečnou zátěž. Jedná se o zjevné a legitimní požadavky, které musí Evropská unie uspokojit.   

Jsem odedávna přesvědčen o tom, že získat zpět vedoucí postavení v hospodářství a průmyslu je zárukou prosperity 
jednotlivců i silných komunitních vazeb. Je rovněž nezbytné urychlit přechod ke klimatické neutralitě. Jakožto 
poradce francouzského ministra hospodářství a průmyslu jsem patřil k architektům jedné z největších 
hospodářských reforem v novodobé historii Francie. Jakožto poslanec EP a vedoucí skupiny jsem pro náš průmysl 
neúnavně prosazoval nový přístup, který by se povznesl nad rámec bezvýsledné opozice dekarbonizace versus růst 
a který by naopak obě tyto priority slaďoval. Jako zpravodaj odpovědný za práva duševního vlastnictví pro umělou 
inteligenci jsem prosazoval vytvoření jedinečného evropského modelu založeného na etice a inovacích. Jako 
ministr pro Evropu a zahraniční věci jsem zařadil na přední místo programu hospodářská partnerství s 
demokratickými národy ve východní Africe nebo Latinské Americe, které byly dříve přehlíženy.  

Toto mentální nastavení může být rovněž ku prospěchu v souvislosti s hlavní prioritou této Komise, jíž je dosažení 
rovnosti žen a mužů v našem hospodářství a následně začleňování genderového hlediska do průmyslové politiky. 
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V této nové Komisi by mou první povinností, pokud můj mandát schválíte, bylo zajistit, aby všechny společnosti 
prováděly směrnici o zastoupení žen v řídících a dozorčích orgánech. Jakožto komisař bych rovněž rád podpořil 
práci nominované kandidátky na funkci výkonné místopředsedkyně Roxany Mînzatuové na strategickém plánu 
vzdělávání v oblasti přírodních věd, technologií, inženýrství a matematiky (STEM), který by měl do vzdělávání a 
profesní dráhy v těchto oblastech rovněž zapojit více žen a dívek. Rovnost žen a mužů je cíl, pro nějž je klíčová 
politická vůle, a v tomto ohledu mám prokazatelné výsledky, pokud jde o počet jmenování žen do funkcí na 
francouzském Ministerstvu zahraničních věcí a vůbec první ministerský kabinet s převahou žen v historii 
francouzské diplomacie. Pokud budu ve funkci potvrzen, zavazuji se, že budu i nadále prosazovat tento přístup v 
samém srdci Komise. Vzhledem k tomu, že jsem jako kandidát na funkci výkonného místopředsedy nominován 
ve svých 39 letech, se na mě také můžete spolehnout, že budu vždy a všude vytvářet příležitosti pro mladou 
generaci. Abych dal mladým Evropanům šanci utvářet rozhodnutí v Evropské unii, rád bych pořádal každoroční 
dialogy s mládeží, počínaje prvním dialogem během mých prvních 100 dnů ve funkci. 

Po celý svůj život jsem neúnavně pracoval pro obecný zájem. Jako jeden z vedoucích představitelů Evropského 
parlamentu jsem se nikdy nezpronevěřil svým povinnostem. Pro tuto úlohu má prvořadý význam konzistentnost i 
nezávislost. V Parlamentu jsem nikdy neváhal hájit odlišnou linii, než jakou prosazovala moje strana a má 
domovská země, když jsem věděl, že jde o obecný evropský zájem. Platilo to zejména pro směrnici EU o násilí 
páchaném na ženách. Můžete si také být jisti, že jsem vždy dodržoval a stále dodržuji nejvyšší etické normy, 
Smlouvy EU i kodex chování a budu tak činit i nadále. 

Moje kariéra začala v Evropě. Mým prvním závazkem k voličům bylo sloužit naší Unii. Mezi mé vládní povinnosti 
patřilo prosazování evropské jednoty. Pokud schválíte mé jmenování do Evropské komise, budu věrný nejen své 
přísaze bránit Evropskou unii a její základní zásady, ale také svým upřímným životním závazkům. 

2. Výkon funkce ve svěřeném portfoliu a spolupráce s Evropským parlamentem  

Můžete přislíbit, že budete Parlament řádně informovat o své činnosti a o činnosti svých útvarů? Jakou podle Vás 
nesete odpovědnost vůči Parlamentu? 

Jaké konkrétní přísliby můžete dát, pokud jde o Vaši interakci s Parlamentem a přítomnost na jeho půdě, a to jak 
ve výborech, tak v plénu, a pokud jde o transparentnost, spolupráci a skutečné zohledňování postojů Parlamentu 
a vstřícnost k jeho žádostem o legislativní podněty? Pokud jde o zamýšlené iniciativy nebo probíhající postupy, 
budete Parlamentu včas poskytovat tytéž informace a dokumenty jako Radě? 

V Evropském parlamentu jsem měl tu čest pracovat a vždy jsem tuto instituci i její poslance choval v úctě. 
Evropský parlament je srdcem evropské demokracie a slibuji, že si tento zvláštní vztah vzájemné důvěry k Vaší 
instituci uchovám. 

Legitimitu nám dávají Vaše hlasy. Ačkoli naše jména navrhuje Rada a předsedkyně Komise, nemůžeme se ujmout 
funkce bez souhlasu Evropského parlamentu. To má zásadní význam pro zajištění toho, aby politické směry, z 
nichž naše politiky vycházejí, odpovídaly ambicím většiny občanů vyjádřeným ve volbách do Evropského 
parlamentu. 

Pokud mé jmenování potvrdíte, přijímám jako pracovní metodu mezi mými útvary, mým kabinetem a Evropským 
parlamentem tyto závazky: 

– Zavazuji se, že zajistím řádná opatření navazující na Vaše zprávy a usnesení týkající se otázek souvisejících s 
mým portfoliem. Stejně jako předsedkyně Komise jsem i nadále zastáncem toho, aby byla Parlamentu přiznána 
silnější úloha při iniciování a utváření právních předpisů. Skutečně věřím, že se jedná o předpoklad řádného, 
účinného a důvěryhodného evropského rozhodovacího procesu. 

– Zavazuji se, že budu aktivně a pravidelně přítomen na schůzích výborů, plenárních zasedáních a třístranných 
jednáních a že se budu rovněž účastnit jednání Vašich skupin, pokud mě o to požádáte. Domnívám se, že Komise 
musí být ve všech těchto situacích co nejvíce zastoupena na politické úrovni. 

– Zavazuji se vytvořit a udržovat přímý komunikační kanál s členy příslušných výborů ve všech fázích 
rozhodovacího procesu. Moje útvary a můj tým budou rovněž snadno dostupné během celého funkčního období, 
a to v obousměrném toku informací.  
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– Zavazuji se zvát zpravodaje, stínové zpravodaje nebo vedoucí členy v konkrétních oblastech na pracovní 
zasedání, abychom se zabývali legitimními obavami a myšlenkami, které vyplývají přímo z jejich parlamentní 
činnosti a jejich volebního obvodu.  

– Zavazuji se sdílet s Parlamentem informace a relevantní dokumenty na rovnocenné úrovni jako s Radou. Nejedná 
se pouze o respektování obou spolunormotvůrců, ale i o povinnost podle naší rámcové dohody.  

Všechny tyto závazky jsou otázkou demokratické odpovědnosti. Jsme Vaší instituci a občanům, které zastupujete, 
povinování respektem a odpovědností. Pouze společně můžeme Evropu posunout kupředu.  

V souladu s politickými směry předloženými předsedkyní, které podpořila většina tohoto shromáždění, se těším, 
že během slyšení bude vymezeno portfolio, které mi předsedkyně svěřila, a význam našich priorit. Těším se také, 
že uslyším Vaše očekávání, Vaše nápady a obavy.  

Můj pověřovací dopis nabízí jedinečnou příležitost konečně mít plně integrovanou průmyslovou strategii, od mikro 
po makroekonomiku, od vnitřního trhu po vnější rozměr, od předcházejících po navazující odvětví, od veřejných 
až po soukromé investice. Pokud bych byl do funkce jmenován, zajistil bych, aby všechny tyto nástroje 
konkurenceschopnosti sloužily prosperitě občanů, samozřejmě v plné spolupráci s komisařkami a komisaři a s 
Evropským parlamentem.  

Budu-li ve funkci komisaře potvrzen, zavazuji se pravidelně podávat této sněmovně zprávy o pokroku své mise. 
Domnívám se, že je velmi důležité stanovit od samého počátku jasné cíle a objektivní ukazatele, na jejichž základě 
budete moci posoudit mé výsledky a naše společné úsilí. 

Otázky Hospodářského a měnového výboru 

Unie kapitálových trhů 

3. Jaké jsou hlavní překážky rozvoje unie kapitálových trhů/trhu se spořícími a investičními produkty a jaké 
priority byste na tomto poli stanovil v zájmu zvýšení objemu soukromých a veřejných investic do projektů s vysokým 
potenciálem růstu a v zájmu motivace investorů na kapitálových trzích k investicím do inovací? Jak zajistíte, aby 
úsilí o zvýšení konkurenceschopnosti finančního sektoru EU nenarušilo finanční stabilitu nebo aby nevedlo k 
nadměrnému riziku? Jak vnímáte roli sekuritizace v této agendě? 

Nastupující Komise se chce stát Komisí investic a nově zvolená předsedkyně von der Leyenová ve svých 
politických směrech oznámila vytvoření „unie úspor a investic“, která přispěje k zaplnění investičních mezer. 
Podpora soukromého a veřejného financování za účelem modernizace našeho hospodářství a průmyslu vyžaduje 
dobře fungující a rozvinuté finanční trhy, v případě potřeby kombinované a koordinované s cílenými veřejnými 
opatřeními pro absorpci rizik.  

Zaprvé, ústředním prvkem unie úspor a investic musí být finanční prostředky občanů. Občané mají sice značné 
úspory, ale svůj majetek ukládají převážně na vkladové účty a do obytných nemovitostí, čímž tento majetek 
nepřispívá k produktivním investicím tak, jak by mohl. Jejich účast na kapitálových trzích je často oslabována 
řadou vzájemně souvisejících faktorů: vysoké poplatky a náklady na poradenství, nízká konkurence v distribuci 
finančních produktů v důsledku roztříštěnosti trhu, nízká úroveň finanční gramotnosti a důvěry ve finanční 
zprostředkovatele.  

Pokud budu potvrzen jako výkonný místopředseda, budu spolupracovat s komisařkou pro finanční služby a unii 
úspor a investic a s dalšími členy a členkami sboru komisařů s cílem nalézt způsoby, jak motivovat občany k tomu, 
aby více svých úspor nechali „pracovat“. Musíme na evropské úrovni vyvinout nové spořicí a investiční produkty, 
abychom nasměrovali investice do reálné ekonomiky. Znamenalo by to přínos pro evropské podniky, neboť by 
tím získaly kapitál potřebný k tomu, aby mohly konkurovat, inovovat a více se zapojit do ekologické, digitální a 
sociální transformace. Prospěch by měli i evropští občané, neboť by jim byla poskytnuta příležitost přispět k 
financování evropského hospodářství, za předpokladu, že budou náležitě chráněni a budou mít z investic 
přiměřenou návratnost. 

Zadruhé, evropské inovativní podniky nemají přístup k dostatečnému rizikovému kapitálu, aby mohly růst a 
expandovat v rámci EU. To je jedna z hlavních překážek konkurenceschopnosti EU. Zlepšení dostupnosti 
rizikového kapitálu je proto důležitým cílem. Pokud budu ve své funkci potvrzen, společně s komisařkou pro 
finanční služby a unii úspor a investic a dalšími členy a členkami sboru komisařů budeme hledat způsoby, jak 
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přilákat více institucionálních investorů, lépe využívat nástrojů veřejného financování, zvyšovat povědomí a 
usnadňovat výměnu osvědčených postupů, provádět přezkum daňových a právních rámců s cílem odstranit 
stávající překážky a navázat na úspěšné vnitrostátní systémy. Zvláštní pozornost by měla být věnována zbývajícím 
překážkám bránícím navýšení investičních fondů, které jsou schopny podpořit potřeby financování inovativních 
podniků. 

Zatřetí, kapitálové trhy EU nemohou konkurovat v mezinárodním měřítku a nemohou těžit z rozsahu jednotného 
trhu, jelikož jsou příliš roztříštěné. Investoři z EU mají omezenější možnosti investovat, a pokud investují, jsou 
náklady vyšší a výnosy nižší než jinde. EU zároveň nemůže bez rozšířených trhů držet krok s potřebami 
financování ekologické a digitální transformace. Je důležité identifikovat překážky, které brání integraci a 
prohlubování likvidity evropských trhů, a dále pracovat na jejich odstranění, ale také zajistit, aby evropské finanční 
instituce mohly působit za celosvětově rovných podmínek spočívajících v tom, že v Evropě stejně jako v jiných 
zemích budou důsledně uplatňovány mezinárodně dohodnuté standardy. Hlubší finanční trhy by rovněž posílily 
mezinárodní úlohu eura. Bude-li má nominace potvrzena, budu podporovat úsilí o řešení přetrvávajících problémů, 
které brání rozvinutí plného potenciálu evropských kapitálových trhů v souladu s akčním plánem unie kapitálových 
trhů. 

V neposlední řadě mohou rozdíly v dohledu nad subjekty finančního trhu zvýšit náklady při podnikání ve vícero 
členských státech. Řada z těchto rozdílů může rovněž poškozovat investory, kteří v jednotlivých členských státech 
mohou čelit různé úrovni ochrany. Zlepšený systém dohledu na úrovni EU může být klíčovou hnací silou pro 
dosažení plného potenciálu našich kapitálových trhů tím, že sníží neefektivitu, dosáhne úspor z rozsahu a vybuduje 
důvěru ve fungování trhů. Přispěl by ke snížení regulační zátěže. Existují různé způsoby, jak zlepšit dohled. K 
vymezení způsobů, jak posílit režimy dohledu v rámci EU, a to i s ohledem na specifika různých odvětví a zemí, 
jsou zapotřebí další konzultace a zapojení všech zúčastněných stran.  

Domnívám se, že je-li sekuritizace řádně strukturovaná, správně regulovaná a kontrolovaná, může mít v ekonomice 
pozitivní úlohu jako nástroj pro přilákání nových investorů a jako nástroj řízení rizik, který přenáší úvěrové riziko 
z bank na širokou škálu institucionálních investorů z EU a třetích zemí, kteří by měli prospěch z větší diverzifikace 
expozic. To může bankám umožnit poskytovat více finančních prostředků reálné ekonomice. Rámec pro 
sekuritizaci z roku 2019 a jeho následné změny zlepšily transparentnost a standardizaci na sekuritizačním trhu, 
avšak tento trh v EU není nadále dostatečně rozvinutý. Význam oživení sekuritizačního trhu EU zdůraznila v 
březnu 2024 Rada guvernérů Evropské centrální banky a v dubnu 2024 Evropská rada. Dobře fungující 
sekuritizační systém by měl být součástí našeho programu. Pokud budu ve funkci potvrzen, bude se můj postoj k 
tomu, zda a jak by měl být stávající systém aktualizován, opírat o další informace, které si s Vámi vyměním, a o 
výsledek probíhající cílené konzultace, včetně technického poradenství poskytnutého evropskými orgány dohledu. 
V tomto ohledu pro nás zůstane zajištění finanční stability i nadále nezbytným předpokladem.  

Aby Evropa mohla financovat inovace, investovat do ekologické, digitální a sociální transformace a obnovit svoji 
konkurenceschopnost, potřebuje dobře fungující a mezinárodně uznávané banky, pojistitele, investiční společnosti 
a další zprostředkovatele. Zároveň bychom neměli ztrácet ze zřetele význam zachování zdravého a pevného 
obezřetnostního rámce. Finanční krize let 2007 a 2008 byla důsledkem příliš uvolněných standardů, příliš slabého 
dohledu a příliš omezené mezinárodní spolupráce. Od té doby došlo k reformám regulace a dohledu, jež posílily 
evropský finanční systém, který se může nyní spolehnout na dobře kapitalizované finanční instituce a který 
prokázal svou odolnost při událostech minulých letech. Na tomto pevném základě bychom měli stavět, abychom 
nyní zajistili, že evropské finanční odvětví bude konkurenceschopné v dlouhodobém horizontu. 

Jak je uvedeno v politických směrech nově zvolené předsedkyně von der Leyenové, je rovněž nezbytné 
mobilizovat soukromý kapitál a snížit jeho riziko. Nástroje k absorpci rizik, jako jsou půjčky, záruky nebo 
kapitálové intervence, by měly soukromému kapitálu usnadnit podporu konkurenceschopnosti podniků v EU. 
Pokud jde o další podrobnosti, odkazuji, vážené paní poslankyně a vážení páni poslanci, na svou odpověď na 
otázku číslo 5. 

Nástroj pro koordinaci konkurenceschopnosti 

4. Jaké by měly být hlavní pilíře nově navrženého rámce pro koordinaci konkurenceschopnosti? Jaká má být jeho 
interakce s Evropským fondem pro konkurenceschopnost? 

Politické směry nově zvolené předsedkyně von der Leyenové odkazují na nový Evropský fond pro 
konkurenceschopnost jako součást našeho návrhu nového a posíleného rozpočtu v příštím víceletém finančním 
rámci. Jak je zdůrazněno v mém pověřovacím dopise, nástroj pro koordinaci konkurenceschopnosti bude 
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vypracován ve spojení s tímto fondem pro konkurenceschopnost s cílem lépe zacílit a koordinovat investiční 
politiky, a tím vytvořit multiplikační účinek. Odráží to výzvu Draghiho zprávy k účinnější koordinaci politik v 
oblasti konkurenceschopnosti, která by zlepšila soulad mezi reformními a investičními prioritami EU a členských 
států.  

Účelem nástroje pro koordinaci konkurenceschopnosti musí být posílení soudržnosti mezi cíli EU v oblasti 
konkurenceschopnosti a vnitrostátními politikami členských států. Aby se vzájemně posilovaly, musíme je sladit 
podle společného souboru strategických priorit. To by poskytlo větší jistotu, předvídatelnost a růst na jednotném 
trhu, snížilo roztříštěnost a pomohlo mobilizovat rozsáhlé investice potřebné k provádění agendy EU v oblasti 
konkurenceschopnosti. 

Pokud jde o metodu, v případě svého potvrzení ve funkci budu spolupracovat s komisařem pro hospodářství a 
produktivitu, abychom zajistili koordinaci politik a pokračující důraz evropského semestru na 
konkurenceschopnost Unie v zájmu sladění naší hospodářské a průmyslové politiky.   

Pokud jde o Evropský fond pro konkurenceschopnost, odkazuji na svou odpověď na otázku číslo 16. 

Investice 

5. Jak vidíte budoucnost Programu InvestEU? Jak hodláte spolupracovat s EIB? Jak plánujete podpořit soukromé 
investice do evropského hospodářství? Jaké další nástroje byste byl ochoten použít k překlenutí značného deficitu 
ve financování? 

Rozsah investic potřebných pro konkurenceschopnost a bezpečnost Evropy je obrovský. Podle odhadů uvedených 
v Draghiho zprávě je ke splnění cílů ekologické a digitální transformace a k pokrytí potřeb v oblasti výdajů na 
obranu zapotřebí dalších investic ve výši přibližně 800 miliard EUR ročně. V této souvislosti politické směry nově 
zvolené předsedkyně von der Leyenové zdůrazňují potřebu maximalizovat veřejné investice a mobilizovat 
soukromý kapitál a snížit jeho riziko. Nástroje k absorpci rizik, jako jsou půjčky, záruky nebo kapitálové 
intervence, by měly soukromému kapitálu usnadnit podporu konkurenceschopnosti průmyslu EU. 

Program InvestEU je „nejrozsáhlejším aktuálně platným nástrojem pro sdílení rizik“ a jedná se o úspěšný nástroj. 
Tři roky po svém spuštění mobilizoval Program InvestEU investice ve výši přes 200 miliard EUR, z nichž přibližně 
dvě třetiny mají podle očekávání pocházet ze soukromých zdrojů. Toto financování přispívá ke klíčovým 
politickým prioritám, jako jsou inovace a infrastruktura k urychlení ekologické a digitální transformace, jakož i 
podpora malých a středních podniků a sociálních odvětví.  

Bude-li má nominace potvrzena, budu ve spolupráci s Evropskou investiční bankou a dalšími prováděcími partnery 
usilovat o zajištění trvalého a plného provádění Programu InvestEU po zbytek programového období. To bude 
rovněž vyžadovat využití stávající flexibility. Obzvláště důležité je to v případě nejžádanějších finančních 
produktů, zejména na podporu udržitelných a digitálních malých a středních podniků, sociálních odvětví a čistých, 
digitálních a biologických technologií.  

Síla Programu InvestEU rovněž vychází z jeho otevřené architektury, která vytvořila celounijní ekosystém 
veřejných finančních institucí společně usilujících o dosažení cílů politiky EU. K EIB jako hlavnímu partnerovi 
se připojují další mezinárodní banky, jako je EBRD, Severská investiční banka, Rozvojová banka Rady Evropy, 
jakož i rozvojové banky členských států.  

Pokud bych byl do funkce jmenován, dále bych stavěl na pozitivních zkušenostech s Programem InvestEU a 
rozšířil jej tak, aby vytvářel ještě více synergií mezi veřejným a soukromým financováním. Skupina EIB, která 
zahrnuje jak EIB, tak EIF, je dlouhodobým partnerem Komise a přispívá k provádění našich programů v rámci EU 
i mimo ni. Společně s komisařem pro hospodářství a produktivitu zajistíme, aby tato skupina i nadále plnila 
strategickou úlohu při podpoře investic v celé EU, a přispívala tak k hospodářskému růstu, inovacím, 
konkurenceschopnosti, dekarbonizaci, digitalizaci, spravedlivé transformaci a soudržnosti. Mohli bychom rovněž 
vyzvat EIB, aby ještě více posílila svoji úlohu a přijímala více rizik u operací, které financuje, a podpořit komisaře 
pro hospodářství a produktivitu v jeho úsilí o posílení úlohy EIF s cílem zvýšit financování pro společnosti s 
vysokým potenciálem a rychlým růstem. EIB i EIF mají dobré předpoklady k tomu, aby pomohly vytvořit příznivé 
investiční prostředí a katalyzovat veřejné a soukromé financování.  
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Musíme rovněž uznat význam příznivého regulačního rámce. Budu-li ve své funkci potvrzen, budu spolupracovat 
s komisařem pro hospodářství a produktivitu, provádění a zjednodušování s cílem snížit zátěž našich finančních 
partnerů a podniků spojenou s podáváním zpráv.  

Čeká nás návrh budoucího víceletého finančního rámce a jeho nástrojů. Naše úvahy budou muset začínat otázkou 
„Co chceme financovat?“, abychom se dále mohli zabývat tím, „jak“ nejlépe dosáhnout našich cílů a 
maximalizovat výsledky v praxi, rovněž s využitím zkušeností získaných v rámci Programu InvestEU. 
Zjednodušené mechanismy kombinující různé nástroje financování a poradenskou podporu při přípravě a zavádění 
projektů mohou pomoci tyto projekty urychlit a zlepšit jejich kvalitu. Tímto způsobem dosáhneme toho, že naše 
finanční prostředky budou vynakládány s větším účinkem.   

Pokud budu ve funkci potvrzen, jako výkonný místopředseda budu úzce spolupracovat s komisařem pro rozpočet, 
boj proti podvodům a veřejnou správu, abych zajistil, že tyto prvky budou zohledněny při přípravě návrhu příštího 
víceletého finančního rámce, aby měl velmi pevný pilíř konkurenceschopnosti. 

Otázky Výboru pro životní prostředí, veřejné zdraví a bezpečnost potravin 

6. Jak bude dohoda o čistém průmyslu navazovat na Zelenou dohodu pro Evropu a doplňovat ji? Jaká klíčová 
opatření hodláte předložit v souvislosti s dohodou o čistém průmyslu, aktem o oběhovém hospodářství a balíčkem 
týkajícím se chemického průmyslu, a to i v souvislosti s Draghiho zprávou o konkurenceschopnosti EU? Jak 
zajistíte soudržnost a součinnost mezi jednotlivými iniciativami? Jak tyto iniciativy přispějí k cílům v oblasti 
životního prostředí, včetně cíle nulového znečištění? Jak hodláte urychlit dekarbonizaci průmyslu a přitom 
provádět investice, zajistit globální konkurenceschopnost EU, zachovat vysoce kvalitní pracovní místa a snížit 
zbytečnou administrativní zátěž? Jaká opatření přijmete k zajištění toho, aby právní předpisy EU týkající se 
přechodu na čistou energii byly přizpůsobeny potřebám malých a středních podniků? Jaká opatření navrhnete v 
aktu o akcelerátoru dekarbonizace průmyslu na podporu hlavních evropských trhů v zájmu rozvoje, výroby a šíření 
čistých technologií v průmyslu? Jaké finanční zdroje budete mobilizovat k dosažení tohoto cíle? Jaké konkrétní 
strategie plánujete provést k urychlení povolovacích řízení u kritických projektů, tak aby bylo možno dodržovat 
harmonogram pokroku při plnění cílů v oblasti klimatu a zároveň zachovat vysokou úroveň ochrany životního 
prostředí? Jaká opatření navrhnete k dosažení rovnováhy mezi snížením závislosti na kritických surovinách a 
posílením evropské konkurenceschopnosti, oběhovosti a zajištěním dodržování přísných norem v oblasti životního 
prostředí? Jak zajistíte, aby nový akt o oběhovém hospodářství obsahoval adekvátní konkrétní pobídky k 
dostatečnému zvýšení tržní poptávky po druhotných materiálech a k vytvoření jednotného trhu s odpady? 

Zelená dohoda pro Evropu nasměrovala EU k tomu, aby se stala klimaticky neutrální ekonomikou účinně 
využívající zdroje. Průmyslový plán Zelené dohody navrhl opatření ke zvýšení konkurenceschopnosti evropského 
průmyslu s nulovými čistými emisemi s cílem urychlit transformaci. Dohoda o čistém průmyslu bude pokračovat 
v této cestě k dekarbonizaci a současné industrializaci evropského hospodářství, při současném posílení odolnosti 
a strategické autonomie 

Společně s výkonnou místopředsedkyní pro čistou, spravedlivou a konkurenceschopnou transformaci a dalšími 
členy a členkami sboru komisařů budeme pracovat na souboru iniciativ zaměřených na zlepšení povolovacích 
postupů a přístupu k infrastruktuře, přístupu k energii a surovinám, přístupu k veřejnému a soukromému 
financování a přístupu k dovednostem a technologiím. Urychlíme dekarbonizaci průmyslu, a to díky jednodušším 
administrativním postupům, vytvoření hlavních trhů s udržitelnými a odolnými výrobky, mobilizaci soukromých 
finančních prostředků na transformaci a využití partnerství, posílení našeho jednotného trhu a zajištění rovných 
podmínek.  

Dohoda o čistém průmyslu bude vycházet z toho, čeho bylo dosaženo během minulého funkčního období, a zajistí 
účinné a účelné provádění, aniž by vytvářela dodatečnou zátěž. Výrazněji prohloubí ekonomické zdůvodnění 
dekarbonizace a podpoří průmysl v jeho úsilí o inovace a rozšiřování. Za tímto účelem by se měla zabývat všemi 
aspekty tohoto ekonomického zdůvodnění, mimo jiné: vnitřními a vnějšími trhy, veřejným a soukromým 
financováním, sociální a průmyslovou politikou, finančními a legislativními nástroji. Žádný z nich by neměl být 
vnímán izolovaně. Má-li být transformace využita spravedlivým a účinným způsobem, musí být zajištěna 
soudržnost a průmyslová politika musí být plně integrována.  Kromě horizontálních opatření je třeba se zabývat 
několika odvětvími, která zmiňujete.  

Zaprvé, akt o oběhovém hospodářství bude klíčovou součástí dohody o čistém průmyslu a společně s komisařkou 
pro životní prostředí, vodohospodářskou odolnost a konkurenceschopné oběhové hospodářství budeme 
spolupracovat na jeho naplnění. Cílem je přejít od lineárního přístupu uplatňovaného u výrobků a materiálů k 



 – 7 –   

přístupu založenému na jejich životním cyklu. Zvýší se tím nabídka druhotných materiálů a poptávka po nich a 
vytvoří se jednotný trh s odpady, například harmonizací kritérií pro stav, kdy odpad přestává být odpadem. Cena 
druhotných surovin je často vyšší než cena primárních surovin, přičemž cena druhotných surovin je často negativně 
ovlivněna informační asymetrií v celém hodnotovém řetězci a omezeným vnitřním trhem pro rekuperaci a 
recyklaci. Akt o oběhovém hospodářství se proto bude snažit napravením tohoto tržního selhání vytvořit pobídky 
pro používání druhotných materiálů.  

Potenciál vidíme v těchto třech základních prvcích: praktickém provádění komplexních právních předpisů 
přijatých během minulého funkčního období; využití jednotného trhu, například s cílem umožnit výrobcům 
druhotných surovin prodávat své výrobky v celé EU; posílení ekonomiky přechodu na oběhové hospodářství, čímž 
se podpoří oběhové výrobky a obchodní modely. Podařilo se nám oddělit hospodářský růst od emisí a podobně 
můžeme oddělit růst od využívání zdrojů. Tím zvýšíme naši konkurenceschopnost a hospodářskou výkonnost a 
zároveň snížíme naši environmentální stopu, naši závislost na primárních zdrojích a náš dopad na biologickou 
rozmanitost a znečištění. 

Zadruhé, ústředním prvkem bude i nadále akt o kritických surovinách. Posílení evropské konkurenceschopnosti 
vyžaduje bezpečný a udržitelný přístup k surovinám. Patří sem zvýšení těžby a rafinace surovin v Evropě, tedy na 
kontinentu, kde máme mnohé výhody, vysoké environmentální normy a nejinovativnější společnosti a technologie. 
Znamená to také zlepšit recyklaci primárních surovin, abychom mohli snížit naši potřebu dovozu a zároveň snížit 
naši environmentální stopu. Akt o oběhovém hospodářství navrhne opatření na straně nabídky a poptávky týkající 
se druhotných surovin, jako jsou účinnější přístupy k rozšířené odpovědnosti výrobce, kritéria pro stav, kdy odpad 
přestává být odpadem, kritéria pro recyklovaný obsah a pro zadávání veřejných zakázek související s udržitelností. 

Zatřetí, budu spolupracovat s komisařem pro klima, nulové čisté emise a čistý růst na aktu o akcelerátoru 
dekarbonizace průmyslu, který je klíčovým prvkem dohody o čistém průmyslu, s cílem podpořit hlavní evropské 
trhy v oblasti vývoje, výroby a šíření čistých technologií v průmyslu a urychlím procesy plánování, nabídkových 
řízení a povolovacích postupů, zejména v energeticky náročných odvětvích. Poskytováním podpory průmyslu EU 
při jeho dekarbonizaci na základě technologicky neutrálního přístupu se rovněž zajistí jeho dlouhodobá 
konkurenceschopnost a zachování vysoce kvalitních pracovních míst.  

Předvídatelnost a rychlost mají zásadní význam pro usnadnění investic do průmyslových projektů. Za tímto účelem 
akt o akcelerátoru dekarbonizace průmyslu usnadní povolovací opatření podle vzoru aktu o průmyslu pro nulové 
čisté emise a aktu o kritických surovinách. Díky nim mohou strategické projekty využívat zjednodušené 
povolování a „prioritní status“ na vnitrostátní úrovni, aniž by došlo k oslabení environmentálních, sociálních a 
správních norem. Při rozvoji tohoto nového rámce mám v úmyslu úzce spolupracovat s členskými státy a 
podporovat vnitrostátní a místní správní orgány příslušnými nástroji. Akt o akcelerátoru dekarbonizace průmyslu 
by měl rovněž směrovat investice tam, kde jsou nejvíce zapotřebí. 

Malé a střední podniky samozřejmě hrají v hospodářství a udržitelné transformaci klíčovou úlohu. Budu 
pokračovat v provádění balíčku úlev pro malé a střední podniky, včetně filtru pro tuto kategorii podniků s cílem 
pomoci identifikovat v raných fázích tvorby politik návrhy, které jsou pro malé a střední podniky obzvláště 
důležité, a zmírňující opatření pro konkrétní iniciativy. Provedeme také nový test malých a středních podniků, jak 
je podrobněji popsáno v mé odpovědi na otázku číslo 11. 

Existuje mnoho dalších iniciativ, které budou zahrnuty do dohody o čistém průmyslu, jako je akční plán pro 
dostupné ceny energie. Dohoda o čistém průmyslu by měla především vytvořit vhodné podmínky nejen pro pomoc 
evropským společnostem, aby se staly konkurenceschopnějšími na celosvětové úrovni, ale také pro zajištění toho, 
aby občané měli z transformace větší prospěch na místní úrovni. 

Pokud budu ve své funkci potvrzen, budu s Vámi na těchto iniciativách spolupracovat. Řádně budou také 
konzultovány zúčastněné strany a vnitrostátní orgány. A mohu Vás ujistit, že se budu v průběhu celého funkčního 
období i nadále řídit hlavní zásadou řádné a spravedlivé transformace, z geografického i sociálního hlediska. 

7. Jak zajistíte, aby byl mechanismus uhlíkového vyrovnání na hranicích (CBAM) účinně, důsledně a včas 
prováděn a zároveň aby se zabránilo zbytečné byrokracii a dvojí ochraně? Jaká opatření navrhnete k odstranění 
nedostatků, jež umožňují obcházet pravidla v horní i dolní části řetězce, a k rozšíření oblasti působnosti 
mechanismu uhlíkového vyrovnání na hranicích v souladu s nařízením a jak současně zabráníte úniku uhlíku v 
celém hodnotovém řetězci a zohledníte situaci nejméně rozvinutých zemí? 
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Mechanismus uhlíkového vyrovnání na hranicích (CBAM) je velmi důležitým nástrojem pro klima. Pokud budu 
potvrzen jako výkonný místopředseda, budu spolupracovat s komisařem pro klima, nulové čisté emise a čistý růst, 
abychom zajistili jeho úplné a včasné provedení, přičemž budeme věnovat zvláštní pozornost minimalizaci rizik 
obcházení a administrativní zátěže, zejména pro malé a střední podniky.  

Mechanismus CBAM začne mít finanční důsledky od 1. ledna 2026. Během probíhající přechodné fáze, která 
začala v říjnu 2023, poskytla Komise dovozcům a vývozcům, jakož i příslušným vnitrostátním orgánům podporu 
a poradenský materiál. 

Nasloucháním zúčastněným stranám, včetně podniků a vnitrostátních správních orgánů, a to i v rámci dialogů o 
provádění, ale také partnerům ze třetích zemí a členům klimatického klubu zahájeného na zasedání skupiny G7, 
můžeme zajistit, aby prováděcí opatření byla co nejúčinnější a nejefektivnější.  

Komise rovněž zohlední poznatky získané v rámci současného přechodného období, aby mohla provést úpravy, 
zejména pokud jde o zjednodušení. Za tímto účelem předložíme Evropskému parlamentu a Radě do konce roku 
2025 zprávu o přezkumu.  

Zpráva se bude zabývat všemi aspekty uvedenými v ustanovení o přezkumu nařízení a bude zahrnovat posouzení 
možného rozšíření oblasti působnosti mechanismu CBAM i na nepřímé emise, správy mechanismu CBAM a 
mezinárodního dopadu nařízení na rozvojové země, a zejména na nejméně rozvinuté země.  

Nařízení stanoví možnost rozšířit oblast působnosti mechanismu CBAM tak, aby pod systém EU ETS spadalo 
další zboží, u něhož hrozí únik uhlíku, zejména organické chemické látky a polymery, emise z přepravy zboží a 
dopravních služeb, jakož i další vstupní materiály, tzv. prekurzory. V souladu s požadavky nařízení o CBAM 
zvážíme možnosti zahrnutí výrobků v nižších článcích hodnotového řetězce zboží, které nyní podléhá mechanismu 
CBAM. Může to být nutné k zamezení tomu, aby únik uhlíku nebyl dále přesouván na nižší články v hodnotovém 
řetězci, a k umožnění plného využití potenciálu mechanismu CBAM pro ochranu klimatu. Jakékoli možné 
rozšíření mechanismu CBAM však musí být založeno na jasných kritériích a musí být úměrné jeho cílům. Kromě 
toho budu společně s komisařem pro klima, nulové čisté emise a čistý růst průběžně posuzovat, jak řešit možné 
obcházení mechanismu CBAM, a to s ohledem na klíčovou úlohu, kterou hrají celní orgány.  

Na žádost spolunormotvůrců Komise rovněž posoudí riziko úniku uhlíku u zboží, na něž se vztahuje mechanismus 
CBAM, vyrobeného v EU a vyváženého do třetích zemí, zejména těch, které neuplatňují systém EU ETS nebo 
podobný mechanismus stanovení ceny uhlíku. 

Pokud jde o nejméně rozvinuté země, mechanismus CBAM je nevyjímá, neboť by to namísto podpory 
dekarbonizace podpořilo přemístění více znečišťujících odvětví do těchto zemí. Studie Komise ukazují, že vývoz 
z nejméně rozvinutých zemí do EU v odvětvích, na něž se vztahuje mechanismus CBAM, je omezený. V případě 
některých nejméně rozvinutých zemí však může vývoz do EU poskytovat významné devizové příjmy a 
představovat významný podíl jejich hrubého národního důchodu. Společně s ostatními komisaři a komisařkami 
zajistím, aby Komise s těmito zeměmi nadále úzce spolupracovala a podporovala je při úpravách a přípravě během 
přechodného období CBAM. 

8. Jaké jsou Vaše priority v souvislosti s nadcházejícím balíčkem týkajícím se chemického průmyslu? Jak 
dosáhnete přechodu na používání chemických látek, které budou bezpečné, ekologické, založené na principu 
oběhovosti a méně náročné na spotřebu vody a energie, a jak zároveň zajistíte dlouhodobou předvídatelnost pro 
investory, pokud jde o udržitelné inovace? Kdy předložíte návrh na revizi nařízení REACH, která zajistí jeho 
zjednodušení a zároveň zvýšenou ochranu zdraví a životního prostředí a konkurenceschopný průmysl? Jak 
plánujete minimalizovat expozici člověka a životního prostředí vůči sloučeninám PFAS a jak přitom hodláte zajistit 
jasný a proveditelný rámec pro průmysl s ohledem na jejich základní použití? 

Balíček týkající se chemického průmyslu stanovený v politických směrech bude mít klíčový význam pro zajištění 
ochrany lidského zdraví a životního prostředí a pro konkurenceschopný průmysl EU. Na základě dlouholetých 
zkušeností s prováděním nařízení REACH a právních předpisů týkajících se chemických látek je jasné, že EU 
musí postupovat rychleji, snížit byrokracii a zajistit jasnost a jistotu jak pro podniky, tak pro spotřebitele. Balíček 
bude usilovat o vytvoření účinnějšího regulačního rámce, který umožní rychleji odstraňovat škodlivé látky z trhu 
a zároveň poskytne větší dlouhodobou investiční jistotu pro evropské přední chemické společnosti s globální 
působností. 
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EU může být hrdá na to, že má nejpokročilejší právní rámec v oblasti chemických látek na světě, avšak některé 
aspekty je třeba přezkoumat. S ohledem na riziko, které představují některé chemické látky, a na hospodářské 
výzvy, jimž chemický průmysl čelí, je k podpoře ekologické transformace a dosažení udržitelné 
konkurenceschopnosti zapotřebí obnovený a holistický přístup. Proto budu v případě svého potvrzení ve funkci 
spolupracovat s komisařkou pro životní prostředí, vodohospodářskou odolnost a konkurenceschopné oběhové 
hospodářství, abychom pro nadcházející balíček týkající se chemického průmyslu stanovili tyto čtyři priority: 

1) Inovativní, udržitelné a bezpečné dodavatelské řetězce: EU musí být pevně odhodlána podporovat silný a odolný 
chemický průmysl, který je klíčem k růstu a prosperitě v EU. Je třeba vytvořit podpůrný rámec pro investice, které 
budou hnací silou přechodu na nová ekologická a digitální řešení, včetně čistých zdrojů energie a udržitelných 
surovin s obsahem uhlíku, ale také bezpečných, oběhových a udržitelných chemických látek. To bude vyžadovat 
jasné signály a dlouhodobou předvídatelnost pro investory a může toho být dosaženo podporou přístupu 
založeného na větší spolupráci mezi veřejnými orgány a průmyslem. Nahrazování škodlivých chemických látek 
by mělo být dále podporováno prostřednictvím inovací a předávání znalostí v rámci přechodu průmyslu na 
bezpečnější alternativy. Vzhledem k tomu, že chemické látky jsou ústředním prvkem mnoha dodavatelských 
řetězců, které jsou pro transformaci klíčové, musíme zabránit vytváření nových závislostí.  

2) Zjednodušení a zefektivnění právních předpisů: Nařízení REACH významně přispělo ke zvýšení znalostí o 
chemických látkách prostřednictvím registrace a hodnocení a k řešení rizika, které některé chemické látky 
představují, prostřednictvím povolení a omezení. Rovněž se však ukázalo, že nařízení REACH příliš zatěžuje 
průmysl, zejména malé a střední podniky. Legislativní návrh na revizi nařízení REACH v roce 2025, vypracovaný 
společně s komisařkou pro životní prostředí, vodohospodářskou odolnost a konkurenceschopné oběhové 
hospodářství, by nařízení REACH sladil s prioritami týkajícími se zjednodušení, snižování zátěže a 
konkurenceschopnosti a umožnil by nezbytné doplňující konzultace s Parlamentem a všemi příslušnými 
zúčastněnými stranami.  

Revize nařízení REACH by se měla zaměřit na modernizaci regulačního rámce s cílem zvýšit udržitelnou 
konkurenceschopnost a bezpečnost v EU, aniž by byla ohrožena ochrana lidského zdraví a životního prostředí. V 
zájmu zjednodušení bude přezkoumán dvojí systém povolování a omezování, aby se podstatně snížila potřeba 
individuálních povolení. Pokud bychom vycházeli zejména z širších omezení, mohli bychom přijímat rozhodnutí 
rychleji a transparentněji, aniž by byla ohrožena vysoká úroveň ochrany našeho zdraví a životního prostředí.  

Kromě toho budou malé a střední podniky podporovány prostřednictvím digitalizace. Posílené prosazování 
umožní vytvořit rovné podmínky, a to i pro on-line prodej, s cílem zachovat konkurenční postavení společností v 
EU, které dodržují předpisy, a zajistí, aby dovážené výrobky splňovaly všechny příslušné normy. Zlepšení týkající 
se požadavků na informace, například o endokrinních disruptorech, odstraní nedostatky v informacích a zlepší 
kontrolu rizik. Budou podporovány zkoušky, které nejsou prováděny na zvířatech, a zkoušky na zvířatech budou 
minimalizovány. Provádění nedávno přijatých změn směrnice o průmyslových emisích navíc usnadní mnohem 
účinnější a více oběhové využívání vody v chemickém průmyslu, jakož i omezení vypouštění škodlivin do vody.  

S cílem doplnit revizi nařízení REACH a předchozí iniciativy navržené Komisí, jako je „jedna látka – jedno 
posouzení“, bude prostřednictvím legislativního návrhu základního nařízení pro Evropskou agenturu pro chemické 
látky posílena správa této agentury, urychlí se její postupy a zvýší její finanční udržitelnost, což je naléhavě nutné.  

3) Soudržnost politik: Evropský chemický průmysl čelí rostoucímu počtu regulačních požadavků, které jsou samy 
o sobě opodstatněné, ale mohou vytvářet nesrovnalosti a duplicity mezi různými právními předpisy. Potřebujeme 
lepší koordinaci na unijní i vnitrostátní úrovni a ucelenější přístup, abychom zajistili, že kumulativní zátěž nebude 
bránit konkurenceschopnosti a inovačnímu potenciálu EU. Proto bych spolu s komisařkou pro životní prostředí, 
vodohospodářskou odolnost a konkurenceschopné oběhové hospodářství důrazně podporoval a usnadňoval včasné 
diskuse mezi orgány EU a orgány členských států o společných prioritách a nejvhodnějších politických opatřeních 
týkajících se chemických látek s cílem zajistit soulad mezi nařízením REACH a dalšími právními předpisy. Tato 
koordinace by byla rovněž přínosná pro oblast zdraví a životního prostředí.   

4) Objasnění týkající se sloučenin PFAS: Jak je uvedeno v mém pověřovacím dopise, v případě mého potvrzení 
ve funkci se zavazuji, že společně s komisařkou pro životní prostředí, vodohospodářskou odolnost a 
konkurenceschopné oběhové hospodářství včas vyjasníme postup omezování sloučenin PFAS podle nařízení 
REACH. Tyto chemické látky vyžadují zvláštní pozornost vzhledem k velkému počtu případů kontaminace půdy 
a vody, včetně pitné vody. Komise již proto podnikla významné kroky ke kontrole rizik spojených se sloučeninami 
PFAS, a to prostřednictvím omezení použití ze strany spotřebitelů a dalších opatření podle nařízení REACH, jakož 
i prostřednictvím přísnějších limitů pro PFAS v pitné vodě a kontroly povrchových a podzemních vod.  Budu 
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usilovat o co nejrychlejší pokrok v konečném rozhodnutí o současné iniciativě několika členských států omezit 
sloučeniny PFAS s cílem chránit zdraví našich občanů a životní prostředí, přičemž v zájmu jasnosti a 
předvídatelnosti již budu informovat o některých základních směrech. Budu usilovat o zákaz používání PFAS ve 
spotřebitelských použitích, jako jsou kosmetika, materiály určené pro styk s potravinami a outdoorové oděvy.  

Pokud nejsou k dispozici vhodné alternativy z hlediska výkonnosti a bezpečnosti, podpořil bych pokračující 
používání PFAS v průmyslových aplikacích, zejména v kritických oblastech, a to za přísně kontrolovaných 
podmínek, dokud nebudou nalezeny přijatelné náhrady, doprovázených přísnými pravidly pro emise a likvidaci s 
cílem omezit jejich uvolňování do životního prostředí a jasnými pobídkami k inovacím a vývoji udržitelných 
náhrad. Kritičnost některých průmyslových odvětví pro naši společnost byla uznána ve sdělení Komise o zásadním 
použití z dubna 2024 a sloučeniny PFAS se široce používají v mnoha průmyslových aplikacích, které jsou kritické, 
např. v odvětví obrany, polovodičů, čistých technologií nebo zdravotnictví. 

Otázky Výboru pro průmysl, výzkum a energetiku 

9. Jakou představu máte o svém portfoliu nad rámec toho, co je uvedeno ve Vašem pověřovacím dopise, a jaký 
odkaz byste chtěl po sobě zanechat? Jaké legislativní návrhy a jaké další iniciativy hodláte navrhnout kolegiu 
komisařů k přijetí v příštích pěti letech, a zejména v prvních sto dnech? Jak zajistíte, aby tyto návrhy a uplatňování 
stávajících právních předpisů posílily evropskou konkurenceschopnost? Máte v úmyslu založit tyto legislativní 
návrhy na zvláštních posouzeních dopadů? Jaké jsou Vaše plány, zejména pokud jde o dohodu o čistém průmyslu, 
plán pro evropskou prosperitu, akt o akcelerátoru dekarbonizace průmyslu, Evropský fond pro 
konkurenceschopnost a akt o oběhovém hospodářství? Jaké finanční zdroje by měly být podle Vás na tyto iniciativy 
vyčleněny? Jak budete financovat zejména Evropský fond pro konkurenceschopnost, aniž by byly dotčeny stávající 
závazky v rámci jiných politik EU? Jakou hospodářskou logikou by se měl podle Vás Evropský fond pro 
konkurenceschopnost řídit a jaké potřeby financování by měl pokrývat? Jak vidíte spojitost těchto iniciativ s aktem 
o průmyslu pro nulové čisté emise, aktem o kritických surovinách, platformou STEP a s cílem snížení emisí do 
roku 2040? Jak hodláte řešit sociální rozměr těchto iniciativ? Jak budete ve stejném kontextu řešit otázku 
energetických nákladů a účinnosti a využívání obnovitelných a dalších zdrojů energie? Jaká je Vaše vize nástroje 
pro koordinaci konkurenceschopnosti a jak by měl fungovat, abyste mohl plnit úkoly stanovené ve Vašem 
pověřovacím dopise? 

Evropa má pevnou výrobní základnu a silnou pozici na světových trzích. Automobilový, chemický a 
farmaceutický průmysl jsou oblasti excelence, ale čelí významné celosvětové konkurenci. Hrozí, že EU bude 
zaostávat v oblasti digitálních a čistých inovací, jakož i v konkurenceschopnosti energeticky náročných odvětví. 
Protože ceny energií jsou v Evropě výrazně vyšší než v jiných ekonomikách. Protože Evropě se daří v inovacích, 
ale již méně v rozšiřování a uvádění inovativních výrobků na trh. Protože současný geopolitický kontext zhoršil 
rizika spojená se strategickými závislostmi. To vše je důvodem k tomu, abychom se v rámci priorit evropské 
agendy opětovně zaměřili na průmyslovou strategii.  

Konkurenceschopnost jako prostředek a prosperita jako cíl. V tom vidím svůj úkol. Naším cílem je, abychom na 
konci tohoto mandátu měli nastaveny vhodné podmínky pro to, aby evropské společnosti rostly a těžily z nové 
dynamiky, která může podpořit prosperitu současných i budoucích generací. Pevně věřím, že dekarbonizaci využít 
jako zdroj růstu a pracovních míst. Domnívám se rovněž, že aby EU uspěla, musí jednat společně, a nikoli jako 
27 samostatných členských států. V zájmu dosažení tohoto cíle budu klást zvláštní důraz na zajištění soudržnosti 
ve všech našich politikách a zároveň přijímat individuálně uzpůsobené iniciativy ve strategických odvětvích. 

V této souvislosti nastaví kurz směřování dohoda o čistém průmyslu, kterou v případě mého potvrzení ve funkci 
představím společně s výkonnou místopředsedkyní pro čistou, spravedlivou a konkurenceschopnou transformaci 
a komisařem pro klima, nulové čisté emise a čistý růst během prvních 100 dnů funkčního období. Bude klíčovou 
součástí širšího plánu pro evropskou prosperitu stanoveného v politických směrech nově zvolené předsedkyně von 
der Leyenové. Jak je podrobněji uvedeno v mé odpovědi na otázku číslo 6, dohoda o čistém průmyslu pro příští 
roky stanoví opatření k dekarbonizaci průmyslu, mimo jiné omezením byrokracie, zajištěním přístupu k cenově 
dostupné energii a surovinám, vytvářením poptávky a hlavních trhů, mobilizací dalších soukromých investic a 
řešením nekalých obchodních praktik. Jako taková bude dohoda klíčovým faktorem pro evropskou cestu ke 
klimatické neutralitě, a to prostřednictvím konkurenceschopnějšího průmyslu. 

Zlepšování právní úpravy a důsledné provádění budou mít zásadní význam pro účinný a zjednodušený regulační 
rámec, jakož i příznivé podnikatelské prostředí na jednotném trhu. Jsem odhodlán vytvářet politiky založené na 
důkazech, které přispívají ke konkurenceschopnosti EU. Vyhodnotím právní předpisy spadající do mé kompetence 
s cílem odstranit možná překrývání, snížit zátěž a usnadnit co nejlepší využívání digitálních nástrojů. 
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Musíme se rovněž zaměřit na priority naší průmyslové politiky, abychom mobilizovali soukromé investice a snížili 
jejich rizika v zájmu našich společných cílů. Jak je podrobněji uvedeno v mé odpovědi na otázky číslo 4 a 16, to 
bude podpořeno zejména prostřednictvím Evropského fondu pro konkurenceschopnost v kontextu příštího 
víceletého finančního rámce. Investice v Evropě jsou v současné době příliš roztříštěné a EU má velkou investiční 
mezeru, i pokud jde o navyšování. Příští víceletý finanční rámec je příležitostí k tomu, abychom na základě 
pevného pilíře konkurenceschopnosti zajistili cílenější, jednodušší a účinnější výdaje. Měl by se jím usnadnit 
přístup evropských podniků k různým možnostem financování. Pokud budu ve své funkci potvrzen, bude vytvoření 
Evropského fondu pro konkurenceschopnost jednou z mých hlavních priorit. V tomto případě budu úzce 
spolupracovat s komisařem pro rozpočet, boj proti podvodům a veřejnou správu a dalšími členy a členkami sboru 
komisařů, jakož i s Parlamentem a Radou.  

Jak je uvedeno v mé odpovědi na otázku číslo 10, zásadní význam v našem úsilí o zvýšení odolnosti a 
konkurenceschopnosti Evropy bude mít provádění aktu o průmyslu pro nulové čisté emise a aktu o kritických 
surovinách. Tyto nástroje se zabývají důležitými aspekty konkurenceschopnosti průmyslu, včetně zjednodušení 
povolování, přístupu k bezpečným dodávkám surovin a přístupu na trhy. Jsem si dobře vědom důležité práce, 
kterou Parlament vykonal v předchozím funkčním období, a budu usilovat o to, aby jeho iniciativy byly rychle 
provedeny a aby se spolu s dalšími souvisejícími iniciativami, včetně platformy STEP, staly základem, z něhož 
bude vycházet dohoda o čistém průmyslu.  

Pokud jde o evropský právní rámec pro klima, Komise pod vedením komisaře pro klima, nulové čisté emise a 
čistý růst navrhne změnu, která umožní zahrnout cíl čistého snížení emisí o 90 % do roku 2040.  

Jak je uvedeno v mé odpovědi na otázku číslo 4, nástroj pro koordinaci konkurenceschopnosti podpoří sladění 
investičních priorit mezi členskými státy a na evropské úrovni. Měl by vycházet z práce vykonané prostřednictvím 
stávajících nástrojů, jako je výroční zpráva o jednotném trhu a konkurenceschopnosti a evropský semestr. 
Výsledky tohoto sladění by pak měly ovlivnit výběr projektů pro více zemí, jako jsou významné projekty 
společného evropského zájmu, které mají v naší průmyslové strategii největší význam. 

Z tohoto úsilí budou každopádně těžit Evropané. Inovativní a konkurenceschopné podniky poskytují stabilní a 
vysoce kvalitní pracovní místa, a to jak přímo, tak nepřímo, ve všech regionech. Hospodářský a průmyslový růst 
umožňuje členským státům financovat jejich sociální modely. Ekologická a čistá transformace zlepšuje zdraví a 
dobré životní podmínky jejich obyvatel. To jsou klíčové podmínky pro prosperitu naší společnosti a našeho 
kontinentu.  

V souladu s tím bude mít dohoda o čistém průmyslu silný dovednostní a sociální rozměr, aby nikoho ani žádné 
místo nenechávala stranou. Potřebujeme řádnou i spravedlivou transformaci. Budu podporovat práci výkonné 
místopředsedkyně pro lidi, dovednosti a připravenost na vytvoření unie dovedností, posílení prohlubování 
dovedností a odborné přípravy přizpůsobené průmyslu, jakož i na vzájemném uznávání kvalifikací. Budu přikládat 
velký význam sociálnímu dialogu. Kromě toho, že vede k většímu přijetí transformace a prohlubuje pocit 
odpovědnosti za ni, jsou rozhodnutí přijímaná spolu se zaměstnanci a jejich zástupci udržitelnější.  

Pokud jde o náklady na energii a energetickou účinnost, dohoda o čistém průmyslu se bude zabývat rovněž touto 
výzvou, zejména prostřednictvím plánu pro dostupné ceny energie vypracovaného komisařem pro energetiku a 
bydlení. Budu usilovat o to, aby se jím snížily ceny i emise CO2.  

Konečně není pochyb o tom, že dlouhodobé konkurenceschopnosti pro Evropu nedosáhneme, pokud se od 
dovážených fosilních paliv nepřesuneme k čistému, konkurenceschopnému a oběhovému hospodářství. A k tomu 
by mělo dojít co nejdříve. 

10. Jaká opatření plánujete pro účinné provádění aktu o kritických surovinách a aktu o průmyslu pro nulové čisté 
emise s cílem posílit evropskou konkurenceschopnost? Jaké by měly být další kroky k dokončení těchto právních 
předpisů v rámci širší oblasti působnosti evropské strategické autonomie i mimo ni? Jak hodláte zejména posílit 
hodnotové řetězce, na něž se vztahuje akt o průmyslu pro nulové čisté emise, a podpořit účinné využívání zdrojů v 
rámci aktu o kritických surovinách? Jak přispějete k vytvoření hlavních trhů pro čisté technologie? Jaká další 
opatření navrhnete k uvolnění dlouhodobých investic a posílení konkurenceschopnosti, odolnosti a autonomie 
průmyslu EU, včetně výroby v oblasti obrany, při současném zachování evropského sociálního modelu? Jaká 
odvětvová a horizontální opatření plánujete na podporu evropského průmyslu? Podle jakých kritérií budete 
určovat konkrétní slabiny Evropy v jednotlivých odvětvích a provádět opatření na ochranu evropského průmyslu 
před vnější nekalou soutěží? Jaká konkrétní opatření by podle Vás měla být zahrnuta do akčního plánu pro ocel a 
kovy? Jaká odvětví a technologie by podle Vás měly být zahrnuty do nových významných projektů společného 
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evropského zájmu a jak by to podpořilo průmyslovou strategii EU a malé a střední podniky? Jak hodláte revidovat 
pravidla pro zadávání veřejných zakázek s cílem zajistit bezpečnost dodávek a podpořit používání evropských 
výrobků v určitých strategických odvětvích a technologických oblastech ve prospěch všech členských států? Podle 
jakých kritérií budete tato strategická odvětví a technologie určovat? Jak přispějete k akčnímu plánu pro 
automobilový průmysl? Máte nějaké konkrétní plány týkající se sloučenin PFAS? 

Akt o průmyslu pro nulové čisté emise a akt o kritických surovinách se zabývají důležitými aspekty 
konkurenceschopnosti průmyslu, včetně zefektivnění povolování, přístupu k bezpečným dodávkám surovin, 
rekvalifikace a prohlubování dovedností evropské pracovní síly a přístupu na trhy. Budu-li ve své funkci potvrzen, 
zajistíme, aby uvedené akty umožnily: splnění sjednaných lhůt pro povolování, výběr prvního souboru 
strategických projektů v rámci aktu o kritických surovinách na začátku roku 2025 a podporu veřejným a 
soukromým investorům, aby je mohli uvést do praxe. Budu rovněž usilovat o rychlé přijetí prováděcích právních 
předpisů nezbytných k tomu, aby členské státy mohly v rámci zadávání veřejných zakázek a aukcí energie z 
obnovitelných zdrojů začít uplatňovat ambiciózní necenová kritéria, což je důležitý první krok k vytvoření 
hlavních trhů pro čisté technologie. 

Budeme dohlížet na zřízení platformy pro kritické suroviny a vybavíme ji prostředky a zdroji na podporu 
společného nákupu a řízení strategických zásob. Plné provedení opatření týkajících se recyklovatelnosti a 
recyklovaného obsahu uvedených v aktu o kritických surovinách a v právních předpisech v oblasti baterií a 
ekodesignu zvýší dostupnost a využívání druhotných surovin, a tím podpoří oběhovost. To vše ale musíme doplnit 
tím, že rovněž vytvoříme skutečný jednotný trh s odpady a druhotnými surovinami, a, jak jsem popsal ve své 
odpovědi na otázku číslo 6, ve spolupráci s komisařkou pro životní prostředí, vodohospodářskou odolnost a 
konkurenceschopné oběhové hospodářství se budu snažit o to, aby akt o oběhovém hospodářství toto zajistil.  

V zájmu širšího posílení konkurenceschopnosti, odolnosti a otevřené strategické autonomie musíme vytvořit 
vhodné podmínky pro to, aby naše společnosti mohly investovat, dekarbonizovat a stát se 
konkurenceschopnějšími. Za tímto účelem přispěji k tomu, aby během prvních sta dnů funkčního období byla 
předložena dohoda o čistém průmyslu, jak je popsáno v otázce číslo 6.  

Kromě toho v souladu s mým pověřovacím dopisem vypracujeme horizontální strategii k prohloubení jednotného 
trhu a odstranění překážek, která pomůže společnostem dále růst, jak je následně popsáno v mé odpovědi na otázku 
číslo 12, a navrhneme Evropský fond pro konkurenceschopnost s cílem zajistit, že budeme investovat do 
strategických technologií a odvětví, jak je popsáno v mé odpovědi na otázku číslo 16.   

Je důležité uvést, že vymezení zranitelných míst specifických pro Evropu je klíčové jako podklad pro politické 
zásahy. Jak jsem nastínil ve své odpovědi na otázku číslo 15, budu klást důraz na monitorování rizik 
dodavatelského řetězce a předvídání narušení, především zaměřením se na stávající a potenciální strategické 
závislosti, zejména na jednu zemi. Abychom zajistili odolnost našeho dodavatelského řetězce, budeme 
upřednostňovat posuzování rizik napříč kritickými ekosystémy, jako jsou energeticky náročná průmyslová 
odvětví, zdravotnictví, digitální technologie a elektronika (například čipy, kvantové technologie, superpočítače a 
AI), energie z obnovitelných zdrojů, elektrická vozidla, letectví a kosmonautika a obrana. Při hledání vhodných 
řešení budu vycházet z našeho přístupu ke kritickým surovinám.  

Zajištění rovných podmínek na mezinárodní úrovni a účinná ochrana evropského průmyslu před vnější nekalou 
soutěží bude vyžadovat zavedení kompletního souboru nástrojů obchodní politiky a politiky hospodářské soutěže, 
jako je systematické prosazování nástrojů na ochranu obchodu, a v případě potřeby jejich posílení v souladu s 
pravidly WTO. Na řadu výrobků v oblasti čistých technologií, které přispívají k cílům Zelené dohody pro Evropu, 
se již vztahují opatření na ochranu obchodu, včetně ocelových stožárů pro větrné elektrárny a elektrických jízdních 
kol a nejnověji také bateriových elektrických vozidel. Naše obchodní politika musí být v souladu s naší 
průmyslovou politikou. 

Pokud jde o odvětvová opatření, vypracuji zvláštní akční plán pro ocel a kovy, který stanoví odvážná opatření k 
řešení nejnaléhavějších potřeb a zajištění dlouhodobé životaschopnosti tohoto odvětví a bude vycházet z výsledků 
dialogů o čisté transformaci a cesty transformace pro kovy. Akční plán by měl řešit negativní dopady celosvětové 
nadměrné kapacity a vysokých cen energie. Měl by rovněž zajistit, aby obchodní politika dále přispívala k 
dlouhodobé konkurenceschopnosti a dekarbonizaci průmyslu.  

Souběžně s tím budeme společně s komisařem pro udržitelnou dopravu a cestovní ruch pracovat na důkladném 
akčním plánu pro automobilový průmysl, který prochází zásadní transformací na cestě k elektrickým a 
autonomním vozidlům. Toto odvětví čelí mnohým problémům, včetně vysokých výrobních nákladů, nadměrných 
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kapacit ve třetích zemích a oslabení poptávky. K řešení těchto výzev, zajištění trvalé podpory dodavatelského 
řetězce baterií, jakož i celého dodavatelského řetězce a zavedení soudržného rámce pro automobilový průmysl, 
včetně jeho digitalizace, musíme vynaložit mnohem větší úsilí. To rovněž znamená aktualizovat rámec pro 
schvalování typu motorových vozidel, který by umožnil zavedení autonomních vozidel a lepší využití 
hospodářského potenciálu údajů o vozidlech. 

Významné projekty společného evropského zájmu se osvědčily jako katalyzátor investic a mobilizovaly více než 
100 miliard EUR ve strategických odvětvích, jako jsou mikroelektronika, baterie, vodík, cloud a zdravotnictví. 
Mou prioritou bude spolupráce s členskými státy na určení vhodných technologií pro budoucí významné projekty 
společného evropského zájmu. Komise v říjnu 2023 zřídila společné evropské fórum, na němž probíhají intenzivní 
diskuse. Objevilo se několik slibných technologií, které by mohly být vybrány, jako jsou pokročilé materiály pro 
čisté technologie, umělá inteligence nebo technologie v oblasti jaderné energie. Společně s výkonnou 
místopředsedkyní pro čistou, spravedlivou a konkurenceschopnou transformaci budu usilovat o urychlení této 
práce, abychom získali nové návrhy významných projektů společného evropského zájmu, a zamyslím se nad tím, 
jak nejlépe využít rozpočet EU na podporu těchto projektů v rámci budoucího Evropského fondu pro 
konkurenceschopnost. Rovněž budu ve spolupráci s výkonnou místopředsedkyní pro čistou, spravedlivou a 
konkurenceschopnou transformaci a s členskými státy usilovat o to, aby bylo možné nové významné projekty 
společného evropského zájmu rychle oznámit a schválit.  

Dalším důležitým nástrojem k vytvoření vedoucích trhů v oblasti čistých a strategických technologií bude zadávání 
veřejných zakázek. Jak je podrobněji uvedeno v otázce číslo 14, mám v úmyslu připravit revizi směrnice o 
zadávání veřejných zakázek, která bude upřednostňovat odolnost v některých strategických odvětvích a 
technologiích.  

Pokud jde o sloučeniny PFAS, odkazuji na svou odpověď na otázku číslo 8, v níž se zabývám vyjasněním týkajícím 
se omezení PFAS podle nařízení REACH. 

V neposlední řadě při úsilí o zlepšení konkurenceschopnosti a prosperity průmyslu neztratím ze zřetele širší 
společenské a celosvětové cíle. Pokud budou opatření v oblasti konkurenceschopnosti provedena správně, mohou 
být klíčovými faktory umožňujícími klimatickou transformaci a vytváření kvalitních pracovních míst.  

11. Jak hodláte řešit regulační otázky, které mají dopad na společnosti, zejména malé a střední podniky, a to i v 
přeshraničním rozměru? Jak hodláte zajistit, aby z plánu pro strategickou autonomii měly prospěch malé a střední 
podniky? Jaké právní důsledky bude mít zavedení nové kategorie malých společností se střední tržní kapitalizací 
z hlediska stávajících a budoucích právních předpisů EU? Jaká budou kritéria pro definování malých společností 
se střední tržní kapitalizací? Bude se jednat o samostatnou závaznou právní definici, nebo budou o tuto novou 
kategorii rozšířeny stávající právní kategorie (např. definice malých a středních podniků v EU)? Jak konkrétně 
chcete zajistit, aby se rychlost, soudržnost a zjednodušení postupů staly klíčovými politickými prioritami, a snížila 
se tak administrativní zátěž a zjednodušily procesy provádění, podávání zpráv a povolování? Jak konkrétně 
provedete „nový test malých a středních podniků a konkurenceschopnosti“? 

Malé a střední podniky jsou hnací silou unijní ekonomiky. Podpora těchto podniků při jejich růstu a zvyšování 
produktivity je nezbytná pro dlouhodobou konkurenceschopnost EU.  

Malé a střední podniky jsou obzvláště postiženy regulační zátěží, neboť jejich zdroje k plnění administrativních 
úkolů jsou obvykle omezené. Budu-li ve své funkci potvrzen, budu v zájmu snížení administrativní zátěže a 
nákladů pracovat na vytvoření zvláštního pasu pro malé a střední podniky, kterým se jednoduchým způsobem 
osvědčí jejich status SME, čímž se uvolní čas a zdroje pro jejich podnikání. Zjednodušilo by se tím také zpracování 
a vyřizování ze strany veřejných orgánů.  

Společně s komisařem pro demokracii, spravedlnost a právní stát bychom pracovali na vývoji tzv. 28. režimu s 
cílem pomoci inovativním společnostem růst a využívat výhod jednoduššího a harmonizovaného souboru pravidel 
v celé Unii. V souladu s politickými směry bude do zprávy o právním státu doplněn rozměr jednotného trhu 
zohledňující otázky, které mají dopad na společnosti, zejména malé a střední podniky, jež působí přeshraničně. 

Bude-li má nominace potvrzena, zahájíme společně s komisařkou pro začínající podniky, výzkum a inovace 
evropský inovační akt a strategii EU pro začínající a rychle se rozvíjející podniky s cílem zefektivnit náš regulační 
rámec a usnadnit přístup začínajících a rychle se rozvíjejících podniků k rizikovému kapitálu.  
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Malé a střední podniky mají rovněž zásadní význam pro dosažení otevřené strategické autonomie, neboť hrají 
klíčovou úlohu při budování odolných a diverzifikovaných dodavatelských řetězců. Budu-li ve své funkci 
potvrzen, zajistím, aby malé a střední podniky mohly těžit ze specializované podpory a úsilí o zajištění dostupnosti 
kritických vstupů, které mají zásadní význam pro jejich odolnost.  

Rychlost, soudržnost a zjednodušení v oblasti unijních právních předpisů, jakož i snadný přístup k finančním 
nástrojům EU mají zásadní význam pro opětovné získání konkurenční výhody Evropy a budou ústřední prioritou 
mého portfolia. Pokud budu ve své funkci potvrzen, budu proto klást důraz na snížení zátěže, jako jsou oznamovací 
povinnosti a administrativní náklady. Bude-li má nominace potvrzena, budu rovněž kolegiálně spolupracovat s 
ostatními členy a členkami sboru komisařů, a zejména s komisařem pro provádění a zjednodušování, s cílem 
provést zátěžový test acquis v oblasti jednotného trhu a předložit návrhy, jak odstranit možná překrývání a rozpory 
a zajistit plnou digitální kompatibilitu při současném zachování vysokých standardů.  

Jak je uvedeno v mém pověřovacím dopise, budu usilovat o zavedení definice nové kategorie malých společností 
se střední tržní kapitalizací na základě počtu zaměstnanců a finančních příjmů, což by pak mohlo Komisi a 
spolunormotvůrcům umožnit přijmout zvláštní pravidla pro takovéto malé společnosti se střední tržní kapitalizací, 
bude-li to nezbytné a odůvodněné.  

Kromě toho mám v úmyslu plně využívat standardizaci a digitalizaci tak, aby informace byly standardně 
digitalizované a byly předkládány pouze jednou, což vytvoří regulační prostředí, které zjednodušuje a zefektivňuje 
činnosti, od podávání zpráv až po udělování povolení. Je nezbytné usnadnit dodržování právních předpisů, čehož 
lze dosáhnout přechodem od informačních toků založených na dokumentech k informačním tokům založeným na 
datech. V tomto ohledu budu usilovat o další využití inteligentních digitálních nástrojů pro elektronickou fakturaci, 
digitální pas výrobku a jednotnou digitální bránu. 

Naše politiky musí podporovat konkurenceschopnost a zohledňovat potřeby malých a středních podniků. Nový 
test malých a středních podniků a konkurenceschopnosti, na němž budu v případě svého potvrzení ve funkci 
pracovat společně s komisařem pro provádění a zjednodušování, nám pomůže koncipovat budoucí právní předpisy 
tak, aby se zvýšila konkurenceschopnost společností v EU, včetně malých a středních podniků, a zabránilo se 
zbytečné zátěži při současném zachování vysokých standardů.  

Zaprvé, nový test konkurenceschopnosti, který bude doprovázet všechna posouzení dopadů, bude založen na 
souboru klíčových ukazatelů, včetně nákladové a cenové konkurenceschopnosti, mezinárodní 
konkurenceschopnosti, inovační schopnosti a dopadů na konkurenceschopnost malých a středních podniků. Bude 
zahrnovat hlubší analýzu dopadů návrhu s ohledem na zdraví odvětví, která jsou nejvíce postižena mezinárodní 
hospodářskou soutěží a jsou pro návrh relevantní. Budou-li zjištěny problémy týkající se konkurenceschopnosti 
odvětví, bude test rovněž zohledňovat požadovaná zmírňující opatření.  

Zadruhé, rozměr malých a středních podniků v naší analýze dále posílíme prostřednictvím nového testu malých a 
středních podniků. Komise v rámci tohoto nového testu zohlední potřeby malých a středních podniků v celém 
politickém cyklu, zejména v prvních fázích procesu tvorby politik. Komise rovněž provede zvláštní analýzu 
dopadů na malé a střední podniky ve všech svých hodnoceních a kontrolách účelnosti. Toto zpětné posouzení nám 
umožní vyvodit cenná ponaučení v zájmu zjednodušení a snížení zátěže pro budoucí politiky týkající se malých a 
středních podniků.  

Pro mě je zásadní systematicky zohledňovat rozměr malých a středních podniků ve všech fázích rozhodovacího 
procesu. Kumulativní a nepřímé dopady návrhu v důsledku efektu stékání v hodnotovém řetězci, jakož i jeho vlivu 
na dynamiku trhu, nejsou v současné době dostatečně brány v potaz. Pokud budu ve své funkci potvrzen, budu 
připraven spolupracovat s Parlamentem, Radou a dalšími zúčastněnými stranami s cílem zajistit, aby politiky 
týkající se malých a středních podniků tyto podniky podporovaly a nepředstavovaly pro ně nepřiměřenou zátěž. 

Otázky Výboru pro vnitřní trh a ochranu spotřebitelů 

12. Předsedkyně Komise ve svých politických směrech pro toto nové funkční období a ve svém pověřovacím dopise, 
který Vám byl adresován, zdůrazňuje, že jednotný trh je klíčovým pilířem EU a že pro zajištění prosperity je 
zapotřebí nový impuls k jeho prohloubení, zejména v odvětví služeb, kde stále přetrvává mnoho překážek. Jaké 
kroky, včetně legislativních opatření, plánujete v oblasti volného pohybu služeb a zboží podniknout a jak by nová 
strategie pro jednotný trh přispěla k vydání tohoto nového impulsu, k další integraci jednotného trhu a k omezení 
neodůvodněných překážek, administrativní zátěže a oznamovacích povinností? Jak by tato nová strategie zároveň 
posílila status spotřebitelů a jejich ochranu, podpořila podnikání a zajistila globální konkurenceschopnost EU v 
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nadcházejících desetiletích? Jak hodláte zvýšit bezpečnost výrobků a spravedlivou hospodářskou soutěž na 
jednotném trhu ve vztahu k výrobkům ze třetích zemí a jak přitom chcete řešit problematiku platforem 
elektronického obchodu ze třetích zemí, které se vyhýbají celním povinnostem a zaplavují EU výrobky, jež často 
nesplňují unijní normy? 

Jednotný trh je poklad, který málo využíváme. A nedávná zpráva, kterou předložil Enrico Letta, je jasná: vytvoření 
skutečně integrovaného jednotného trhu má zásadní význam pro konkurenceschopnost Evropy. Pokud budu ve 
funkci potvrzen, jako výkonný místopředseda učiním vše pro prohloubení jednotného trhu s cílem zvýšit 
produktivitu Evropy, podpořit naši prosperitu a sociálně tržní hospodářství, dosáhnout spravedlivé ekologické a 
digitální transformace a zajistit rovné podmínky, které nikoho neopomíjejí.  

Do června 2025 proto vypracuji strategii pro jednotný trh, která vytvoří nový impuls pro modernizovaný jednotný 
trh se zbožím a službami a která bude založena na faktech a potřebách podniků, pracovníků a občanů. Budu 
usilovat o to, aby byly odstraněny stávající regulační a administrativní překážky a aby se zamezilo vzniku nových, 
a to při zajištění dobře fungujícího jednotného trhu a s podporou vzestupné konvergence. Dále bude mou prioritou 
zjednodušit legislativní rámec, usnadnit jeho dodržování a zajistit správné provádění ve všech členských státech. 
Moje činnost bude řízena těmito čtyřmi hlavními prioritami: 

Zaprvé prevencí: Zvážím potřebu aktu o předcházení překážkám na jednotném trhu, jak je podrobněji rozvedeno 
v mé odpovědi na otázku číslo 13, s cílem posílit systém oznamování.  

Zadruhé spoluprací: Zintenzivním silnou spolupráci s členskými státy v rámci pracovní skupiny pro prosazování 
pravidel jednotného trhu a sítě SOLVIT s cílem řešit velmi konkrétní překážky, s nimiž se občané a podniky 
setkávají. I když naše společné úsilí s členskými státy již přineslo konkrétní výsledky, k odstranění zbývajících 
překážek, které poškozují konkurenceschopnost našich podniků, je zapotřebí většího úsilí a politické 
angažovanosti.  

Zatřetí digitalizací: Budu prosazovat digitalizaci jako standard, přičemž zvláštní pozornost budu věnovat 
interoperabilitě a zásadě „pouze jednou“. Dodržování nezbytných oznamovacích povinností bude zjednodušeno, 
jakmile dosáhneme pokroku v přechodu od informačních toků založených na dokumentech k informačním tokům 
založeným na datech a k většímu využívání inteligentních digitálních nástrojů.  

Začtvrté prosazováním: V případě potřeby by měla být k řešení překážek jednotného trhu a k zajištění správného 
provádění pravidel EU uplatňována nápravná opatření. V tomto ohledu se domnívám, že bychom se měli zamyslet 
nad tím, jak rychleji aktivovat donucovací opatření v případech, kdy hrozí, že nedodržení pravidel EU ze strany 
členských států bude mít pro společnosti a občany značné hospodářské důsledky.  

Provádění společných pravidel je naší společnou odpovědností. Proto bude pro mě nejvyšší prioritou úzká 
spolupráce s členskými státy a rovněž s Evropským parlamentem.  

Bude tomu tak i v oblastech služeb, které mají zásadní význam pro naši hospodářskou konkurenceschopnost a 
prosperitu. Představují přibližně 70 % HDP a pracovních míst v EU a jsou klíčové pro unijní zpracovatelský 
průmysl. Jednotný trh služeb však nadále nedosahuje svého potenciálu. V mnoha odvětvích máme 27 trhů namísto 
jednoho. Znamená to méně příležitostí pro společnosti a méně příležitostí k rozšíření. Bude-li má nominace 
potvrzena, zařadím řešení administrativních překážek pro poskytovatele služeb z EU mezi mé priority, přičemž 
zvláštní pozornost budu věnovat přeshraničním regionům.  

V tomto ohledu se rovněž chci zabývat regulovanými povoláními. V současné době podléhá přístup k mnoha 
povoláním a jejich výkon regulačním požadavkům na ochranu spotřebitelů a cílů veřejného zájmu. Z více než 5 
500 regulovaných povolání v EU jsou mnohá z nich regulována pouze v několika členských státech, což naznačuje, 
že k zajištění ochrany veřejných zájmů mohou existovat méně zatěžující prostředky. V případech, kdy jsou 
povolání regulována, je mým cílem urychlit a zjednodušit přeshraniční uznávání kvalifikací, mimo jiné podporou 
digitalizace a automatizace procesů, a zároveň chránit práva pracovníků. To posílí mobilitu kvalifikovaných 
odborníků v rámci jednotného trhu a umožní lidem rychle nastoupit do zaměstnání nebo poskytovat služby, pro 
něž mají kvalifikaci. Za tímto účelem budu společně s výkonnou místopředsedkyní pro lidi, dovednosti a 
připravenost pracovat na Iniciativě pro přenositelnost dovedností.  

Je nezbytné, aby na jednotném trhu byly evropským občanům nabízeny pouze autentické a bezpečné výrobky. Na 
náš trh však volně vstupuje příliš mnoho výrobků, které naše normy nesplňují. Jsem si zejména vědom toho, že s 
nárůstem elektronického obchodu a přímého prodeje spotřebitelům v EU prostřednictvím on-line tržišť ve třetích 
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zemích, u nichž je kontrola dodržování předpisů obtížnější a nákladnější, vzrostly obavy a počet podvodů. Řešení 
těchto výzev vyžaduje úsilí vícero členů Komise. Na účinném a rychlém řešení výzev souvisejících s bezpečností 
výrobků a elektronickým obchodem budu proto spolupracovat s výkonnou místopředsedkyní pro technologickou 
suverenitu, bezpečnost a demokracii.  

K řešení těchto problémů bude třeba využít zároveň řadu různých nástrojů. Důležitou úlohu budou hrát celní a 
daňové orgány spolu s orgány dozoru nad trhem. Prosazování nařízení o digitálních službách ve vztahu k on-line 
tržištím nedodržujícím naše pravidla je a bude i nadále prioritou. Kromě toho nedávno přijaté nařízení o obecné 
bezpečnosti výrobků a nařízení o dozoru nad trhem rovněž stanoví nové zvláštní povinnosti pro on-line tržiště 
týkající se bezpečnosti výrobků, jako jsou příkazy ke stažení. Společně s komisařem pro demokracii, spravedlnost 
a právní stát budu podporovat vnitrostátní donucovací orgány při zajišťování toho, aby byly spotřebitelům v EU 
nabízeny pouze bezpečné výrobky, a to on-line i off-line. 

Zároveň musíme zajistit prostředí, které menším evropským platformám elektronického obchodu umožní 
prosperovat a soutěžit za spravedlivých podmínek s platformami elektronického obchodu ze zemí mimo EU. 
Musíme proto vytvořit příznivé prostředí bez roztříštěnosti nebo zdvojování pravidel. 

13. Jak s ohledem na pověřovací dopis předsedkyně Komise vidíte možný obsah a načasování konkrétních opatření 
v něm uvedených, zejména pokud jde o akt o předcházení překážkám na jednotném trhu, Evropský fond pro 
konkurenceschopnost, pas malých a středních podniků, jednotnou digitální bránu, akt o oběhovém hospodářství a 
hodnocení nařízení o evropské normalizaci? Jak budete konkrétně rozvíjet novou strategii pro jednotný trh? Jak 
hodláte spolupracovat s výborem IMCO a jeho pracovními skupinami v rámci jeho kontrolní činnosti, tak aby byl 
výbor transparentně, pravidelně a včas informován o provádění stávajících právních předpisů, o nadcházejících 
iniciativách, včetně těch, které jsou uvedeny v pověřovacím dopise, a o výsledcích donucovacích opatření na 
jednotném trhu služeb a zboží ze strany Komise a členských států?  

Pokud budu ve funkci potvrzen, jako výkonný místopředseda se budu snažit zajistit dokončení pevného, 
jednoduchého a moderního rámce jednotného trhu, který posílí postavení spotřebitelů i společností. V rámci 
strategie pro jednotný trh předloží Komise konkrétní opatření na podporu přeshraničního poskytování služeb a 
přeshraničního pohybu zboží. Své úsilí zaměřím jak na odstranění stávajících překážek, tak na předcházení vzniku 
nových. Uvolnění potenciálu jednotného trhu a využití jeho rozsahu je společnou odpovědností evropských, 
vnitrostátních a regionálních správních orgánů. Zahájím konstruktivní dialog s Evropským parlamentem a Radou. 
V úzké spolupráci se všemi zúčastněnými stranami, včetně sociálních partnerů a zástupců průmyslu, se budu snažit 
tuto strategii realizovat do června příštího roku. 

Spolu s posílením našich nástrojů transparentnosti hodlám posílit preventivní posouzení nových vnitrostátních 
předpisů, které by mohly mít dopad na jednotný trh, včetně zvážení potřeby aktu o předcházení překážkám na 
jednotném trhu. Plného využití potenciálu preventivních opatření je možné dosáhnout lepším prováděním 
stávajících nástrojů transparentnosti. V tomto ohledu bude mít zásadní význam odstranění mezer ve stávajících 
mechanismech oznamování, posílení účasti zúčastněných stran a zavedení přísnějšího posouzení přiměřenosti u 
nových regulačních iniciativ. Pokud prevence selže, nebudu váhat zahájit řízení o nesplnění povinnosti.  

Jak jsem vysvětlil ve své odpovědi na otázku číslo 11, jednou z mých prvních priorit bude vytvoření zvláštního 
pasu pro malé a střední podniky s cílem snížit administrativní zátěž a uvolnit čas a zdroje pro podniky a umožnit 
orgánům veřejné moci jednodušší zpracování a vyřizování, např. v souvislosti se žádostí o financování, 
dodržováním právních předpisů nebo výjimkami z právních požadavků, jako jsou oznamovací povinnosti.  

Jak jsem nastínil ve své odpovědi na otázku číslo 6, společně s komisařkou pro životní prostředí, 
vodohospodářskou odolnost a konkurenceschopné oběhové hospodářství budu pracovat na návrhu aktu o 
oběhovém hospodářství s cílem vytvořit dobře fungující jednotný trh s odpady a druhotnými materiály.  

Hodnocení nařízení o normalizaci má být dokončeno počátkem roku 2025. Na základě shromážděných důkazů 
pečlivě posoudím, zda jsou zapotřebí revize právních předpisů a zda je současný systém schopen uspokojit 
naléhavé potřeby politiky EU a průmyslu. Musíme naplnit technické normy, zejména pokud jde o legislativní 
potřeby doprovázející ekologickou a digitální transformaci v měnícím se geopolitickém prostředí. Součástí těchto 
úvah bude rovněž dopad judikatury Evropského soudního dvora v posledních osmi letech, jakož i celkové potřeby 
zjednodušení, což by mohlo vyžadovat nový přístup k naší spolupráci se zúčastněnými stranami v oblasti norem, 
a to za současného zachování důležitých ekonomických a technických poznatků, které přináší náš participativní 
proces. Normalizace byla v minulosti významnou silnou stránkou Evropy a mým záměrem je zachovat a rozvíjet 
naši vedoucí úlohu při stanovování celosvětových norem. 
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Pokud jde o jednotnou digitální bránu, jedná se o jednu z nejambicióznějších iniciativ EU v oblasti elektronické 
veřejné správy. Nabízí přístup ke spolehlivým informacím, digitálním správním postupům a asistenčním službám. 
Snižuje administrativní zátěž tím, že usnadňuje digitalizaci veřejné správy pro evropské občany a podniky a 
poskytuje komplexní on-line přístupové místo při hledání práce, studia nebo působení v jiné zemi EU. Pokud budu 
ve své funkci potvrzen, dále tuto iniciativu posílím a jako prioritu stanovím plné zavedení technického systému 
„pouze jednou“. Za tímto účelem podpořím začlenění více než 80 000 orgánů veřejné správy v členských státech 
a zajistím dostupnost všech správních postupů v rámci oblasti působnosti uvedeného systému.  

Zavazuji se – a bude mi potěšením – vytvořit a udržovat přímý komunikační kanál s Vámi a s Vašimi příslušnými 
pracovními skupinami, a to při plném dodržování Rámcové dohody o vztazích mezi Evropským parlamentem a 
Evropskou komisí a ve všech fázích rozhodovacího procesu. Jak jsem nastínil ve své odpovědi na otázku číslo 2, 
celý můj tým bude rovněž snadno dostupný během celého funkčního období, a to v obousměrném toku informací. 
Budu zvát zpravodaje, stínové zpravodaje nebo vedoucí členy v konkrétních oblastech na pracovní zasedání, 
abychom se zabývali obavami a myšlenkami, které vyplývají přímo z jejich parlamentní činnosti a jejich volebního 
obvodu. 

14. Jak hodláte plnit svůj úkol, kterým je revize směrnic o zadávání veřejných zakázek, na jejímž základě se má 
využít potenciál zadávání veřejných zakázek ve prospěch jednotného trhu EU a jejích občanů a podniků, mimo 
jiné malých a středních, posílit konkurenceschopnost, včetně digitální konkurenceschopnosti EU, a zajistit 
spravedlivá hospodářská soutěž a bezpečnost dodávek některých kritických technologií, výrobků a služeb? Jaké 
technologie a odvětví považujete za strategicky významné, tj. vyžadující intervenci prostřednictvím zadávání 
veřejných zakázek při zachování rovných podmínek a rovných příležitostí pro společnosti v EU na celém jednotném 
trhu? Kdy podle Vás revize rámce pro zadávání veřejných zakázek proběhne a plánujete jej revidovat 
prostřednictvím nařízení, nikoli směrnic EU? 

Zadávání veřejných zakázek hraje klíčovou úlohu při vytváření hlavních trhů, tj. poptávky po inovativních, 
udržitelných a odolných výrobcích. Stávající acquis sestává z nejméně šesti směrnic a ustanovení v desítkách 
odvětvových právních předpisů. Pokud budu ve funkci potvrzen, jako výkonný místopředseda provedu revizi 
stávajících směrnic EU o zadávání veřejných zakázek, jak je uvedeno v mém pověřovacím dopise a jak oznámila 
nově zvolená předsedkyně von der Leyenová ve svých politických směrech.  

Revize legislativního rámce bude usilovat o další uvolnění obrovského potenciálu zadávání veřejných zakázek, 
aby bylo možné utvářet evropské hospodářství, vytvářet hlavní trhy a stimulovat růst a odolnost evropských 
podniků, a tím vytvářet kvalitní pracovní místa. Mám v úmyslu navrhnout modernizaci pravidel s cílem řešit tyto 
tři hlavní oblasti: 1) strategickou úlohu zadávání veřejných zakázek prostřednictvím kvalitativních požadavků, 
zejména pokud jde o udržitelnost, sociální oblast, odolnost a kybernetickou bezpečnost; 2) evropskou přidanou 
hodnotu zadávání veřejných zakázek pro naše občany prostřednictvím bezpečnosti dodávek strategických 
technologií, výrobků a služeb, a to i v případě mimořádných situací, a 3) zjednodušení stávajících mechanismů, 
zejména s ohledem na začínající podniky a inovátory v EU, ale také na místní orgány. 

Revize směrnic o zadávání veřejných zakázek je rovněž příležitostí k přehodnocení zadávání veřejných zakázek s 
ohledem na digitální technologie. Nejen pokud jde o to, jak tyto technologie využíváme ke zjednodušení a 
urychlení procesů, ale také o to, jak můžeme urychlit zavádění inovativních produktů a technologií. Rád bych 
využil této příležitosti a upozornil na datový prostor pro zadávání veřejných zakázek, který od září tohoto roku 
umožňuje zadavatelům veřejných zakázek a podnikům zlepšit rozhodování díky využití pokročilých datových 
analýz a digitálních nástrojů. 

Aby bylo možné takovou revizi provést způsobem, který je v souladu se zásadami zlepšování právní úpravy, 
subsidiarity a proporcionality, bude třeba splnit dva hlavní kroky.  Zaprvé hodnocení stávajícího rámce. Bude-li 
má nominace potvrzena, zavazuji se provést důkladné hodnocení stávajících směrnic o zadávání veřejných zakázek 
v souladu s požadavky Rady a Evropského účetního dvora. Důkladná veřejná konzultace nám umožní identifikovat 
protichůdné aspekty, přínosy a výzvy stávajícího rámce, které budou podkladem pro naše úvahy o možných 
oblastech pro zlepšení a zjednodušení. Zadruhé, posouzení dopadů zváží jakoukoli zátěž, finanční nebo 
administrativní, která dopadá na občany, podniky nebo zadavatele veřejných zakázek.    

V této předběžné fázi bych chtěl především za účelem získání podnětů pro náš návrh vyslechnout Vaše názory a 
vést konzultace s místními orgány, které zadávání veřejných zakázek používají primárně.  

Abychom určili a upřednostnili strategické technologie a odvětví v souladu s prohlášením nově zvolené 
předsedkyně, že budoucnost naší prosperity musí být v rukou Evropy, vezmeme v úvahu řadu faktorů: odvětví a 
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technologie identifikované ve stávajících odvětvových právních předpisech, například v aktu o průmyslu pro 
nulové čisté emise a v nařízení o ekodesignu udržitelných výrobků, jakož i v nadcházejících iniciativách, jako je 
dohoda o čistém průmyslu a akt o akcelerátoru dekarbonizace průmyslu, ale také kritéria, jako je odolnost 
dodavatelských řetězců, fyzická a kybernetická bezpečnost kritické infrastruktury, technologická bezpečnost a 
únik technologií, hospodářská závislost nebo nátlak, míra účasti hospodářských subjektů třetích zemí v daném 
odvětví. Jedná se o důležitou součást úvah o revizi rámce pro zadávání veřejných zakázek, které budeme věnovat 
zvláštní pozornost.   

Nová pravidla budou navržena tak, aby zajistila přidanou hodnotu EU pro naše občany, bezpečnost dodávek 
určitých strategických technologií, výrobků a služeb a vhodné podmínky pro společnosti v EU, aby mohly 
investovat do dekarbonizace a vytvářet kvalitní pracovní místa. Je obzvláště důležité, aby zadavatelé veřejných 
zakázek trvali na tom, že uchazeči ze třetích zemí musí splňovat naše environmentální, klimatické a sociální normy 
bez ohledu na právní režim platný v jejich zemi. Stejně důležité je i nadále prosazovat reciproční přístup našich 
společností na trhy s veřejnými zakázkami ve třetích zemích.  

Posoudíme dopad různých možných nástrojů k řešení těchto problémů a budeme pokračovat v provádění nástrojů, 
které byly nedávno přijaty, jakož i spolupracovat se zadavateli veřejných zakázek a zúčastněnými stranami s cílem 
nalézt další praktická a snadno uplatnitelná řešení. Na tyto činnosti je třeba poskytnout dostatek času. Mohu Vás 
však ujistit, že tato práce bude mít vysokou prioritu, abychom mohli co nejrychleji pokročit bez ohrožení kvality.   

V rámci možností politiky uvedených v posouzení dopadů zvážíme, zda je nejlepším způsobem, jak dosáhnout 
kombinovaných cílů, regulační zásah v podobě jedné nebo několika směrnic, nařízení nebo jiných cílených 
opatření.    

V neposlední řadě budu nad rámec legislativního úsilí, budu-li potvrzen jako výkonný místopředseda, dále 
prosazovat využívání pokynů, podporu budování kapacit a individuálně uzpůsobená školení pro zadavatele 
veřejných zakázek i subjekty sociální ekonomiky v členských státech EU.    

Otázka Výboru pro mezinárodní obchod 

15. Jak v atmosféře hluboké celosvětové nejistoty a rostoucí nutnosti konsolidovat unijní agendu v oblasti 
hospodářské bezpečnosti a posílit konkurenceschopnost EU zajistíte, aby politiky v oblasti hospodářské 
bezpečnosti, obchodu, investic a průmyslu byly součástí soudržného přístupu, který podporuje otevřenou 
strategickou autonomii a odolnost Unie? Jak budete koncipovat a provádět program hospodářské bezpečnosti a v 
jakém časovém horizontu? Můžete v návaznosti na předchozí jednání mezi Parlamentem a Komisí ohledně 
prováděcího nařízení (EU) 2023/1441 potvrdit, že pokud bude první zpráva o provádění nařízení o zahraničních 
subvencích předložena do 13. července 2026, bude rovněž předložen legislativní návrh na změnu tohoto nařízení? 
Počet oznámených nabídek v zadávacích řízeních je výrazně vyšší, než se očekávalo. Zajistíte podstatné zvýšení 
stavu zaměstnanců Generálního ředitelství pro vnitřní trh, průmysl, podnikání a malé a střední podniky, kteří se 
prováděním nařízení o zahraničních subvencích zabývají? 
 
Pevně věřím v potřebu soudržného přístupu, který využívá naši hospodářskou bezpečnost, obchod, investice a 
průmyslové politiky k prosazování strategických zájmů EU. Musíme našim společnostem poskytnout prostor a 
příznivé prostředí, které potřebují k tomu, aby mohly inovovat a rozšiřovat svou činnost, chránit jednotný trh před 
nekalou hospodářskou soutěží, zajistit spravedlivý přístup k surovinám, otevřít trhy třetích zemí k vytváření 
nových příležitostí a zabezpečit vstupy, které potřebujeme, z různých zdrojů a za konkurenceschopné náklady. 
Konkurenceschopnost našeho evropského průmyslu totiž vyžaduje holistický přístup s bezpečným dodavatelským 
řetězcem, spravedlivými podmínkami hospodářské soutěže a hospodářskými příležitostmi na celém světě. 

  
V předchozím funkčním období bylo přijato mnoho iniciativ na ochranu a podporu našich podniků a infrastruktur 
bezprostředně po vnějších otřesech, na vytvoření strukturálních podmínek pro jejich konkurenceschopnost a 
odolnost našich dodavatelských řetězců a na sladění naší politiky s našimi hodnotami a cíli v oblasti klimatu. Tyto 
otázky byly základem naší průmyslové strategie, obchodní strategie a strategie hospodářské bezpečnosti, které 
jsou vzájemně provázané a musí být prováděny soudržným způsobem. Podporuji větší asertivitu při ochraně 
jednotného trhu před nekalými obchodními praktikami, narušením netržních politik a únikem technologií.   

 
Soudržnost a koordinace mezi těmito oblastmi činnosti bude zajištěna především na úrovni sboru komisařů, 
zejména ve spolupráci s komisařem pro obchod a hospodářskou bezpečnost, s ohledem na jasné cíle, které jsme si 
stanovili, a sice konkurenceschopnost, bezpečnost a udržitelnost. Budu-li potvrzen jako výkonný místopředseda, 
budu spolupracovat se svými protějšky s cílem zajistit, aby byly při dalším rozvoji našich průmyslových, 
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obchodních a hospodářských bezpečnostních politik plně zváženy a zohledněny jak vnitřní, tak vnější aspekty. 
Jedná se o dvě strany téže mince. Musíme zajistit, abychom i nadále těžili z mezinárodního otevřeného obchodu 
založeného na pravidlech a zároveň omezili rizika, že nadměrné závislosti budou využívány jako zbraně. V tomto 
ohledu máme k dispozici účinné nástroje, které bychom měli použít, jako je nástroj pro zahraniční subvence.      

 
Dva roky po přijetí strategie musí být naše hospodářská bezpečnostní politika dále prováděna a rozvíjena ve všech 
oblastech, aby se zajistilo, že všechny příslušné politiky – průmyslové, digitální, výzkumné a inovační a další – 
budou mobilizovány soudržným a vzájemně se posilujícím způsobem. Strategie, která se zaměřuje na „podporu, 
ochranu a partnerství“, nyní musí být účinně prováděna na základě posouzení rizik. 

 
Bude-li má nominace potvrzena, budu spolupracovat s komisařem pro obchod a hospodářskou bezpečnost s cílem 
prohloubit naše porozumění rizikům, kterým čelíme, a to prostřednictvím koordinovaného posuzování rizik, 
přípravy cílených a přiměřených opatření ke zmírnění rizik, využití nástrojů hospodářské bezpečnosti, které máme 
k dispozici k řešení rizik, jimž jsme vystaveni, a úspěšného dokončení probíhajících procesů k posílení našich 
nástrojů, např. pokud jde o prověřování přímých zahraničních investic a investice do zahraničí. Posoudíme, zda 
jsou zapotřebí nové nástroje. Pomůžeme rovněž pokročit v iniciativách zahájených v předchozím funkčním 
období, jako je prohloubení důrazu na monitorování rizik spojených s dodavatelskými řetězci a předvídání 
narušení a zaměření se na stávající a potenciální strategické závislosti. Ve spolupráci s členskými státy by měl být 
stanoven vhodný harmonogram a rozsah pro provádění dalších posouzení rizik pro kritické technologie. V 
neposlední řadě bude mít má spolupráce s komisařem pro obchod a hospodářskou bezpečnost za cíl pokračovat v 
partnerství s podobně smýšlejícími zeměmi, zejména skupinou G7, abychom posílili odolnost našeho 
dodavatelského řetězce vypracováním norem hospodářské bezpečnosti. Kromě dohod o volném obchodu budeme 
rozvíjet partnerství v oblasti čistého obchodu a investic se silným podnikatelským rozměrem pro investiční 
příležitosti s cílem zajistit a diverzifikovat dodávky kritických surovin, zelené energie a čistých technologií.    

 
Pokud jde o nařízení o zahraničních subvencích, toto nařízení již prokázalo svou účinnost a budeme ho v plné míře 
využívat. Pokud budu ve funkci potvrzen, jako výkonný místopředseda bych současně důkladně posoudil 
provádění nařízení o zahraničních subvencích. Při přezkumu praxe provádění a prosazování nařízení zvážíme 
mimo jiné přiměřenost úrovně prahových hodnot oznamovací povinnosti. Zpráva o tomto posouzení bude 
předložena Parlamentu a Radě.  Pokud to bude nutné pro zajištění rovných podmínek pro všechny společnosti na 
vnitřním trhu, Komise na základě tohoto posouzení a za tímto účelem zváží možný legislativní návrh.  

 
Bude-li má nominace potvrzena, budu spolupracovat s výkonnou místopředsedkyní pro čistou, spravedlivou a 
konkurenceschopnou transformaci na realizaci našich ambicí, pokud jde o rovné podmínky pro všechny 
společnosti působící na jednotném trhu.     

Otázka Rozpočtového výboru 

16. Nově zvolená předsedkyně ve svých politických směrech vyzývá k vytvoření Fondu EU pro 
konkurenceschopnost, který bude investovat do strategických technologií (od umělé inteligence po vesmír, čisté 
technologie a biotechnologii) a do významných projektů společného zájmu a který bude rovněž stimulovat 
soukromé investice do našich společných cílů a snižovat investorské riziko u těchto investic.  
Oblast působnosti tohoto fondu bude zahrnovat širokou škálu stávajících politických priorit.  
Můžete nám sdělit, na jakém základě je tento přístup založen, a rozvést svou vizi jeho provádění a způsobu, jak 
bude stimulovat souběžnou transformaci? Můžete zejména konkrétně uvést politiky a stávající programy, které by 
byly pro čerpání prostředků z tohoto fondu způsobilé, míru harmonizace, která bude u těchto programů 
vyžadována, i to, jaká bude rovnováha mezi vratnou a nevratnou podporou, kterou fond bude poskytovat, a jak 
bude zaručeno, že Parlament bude zapojen do rozhodovacího procesu, provádění programů a monitorování fondu 
za stejných podmínek jako Rada? 
 
Evropa byla vždy kontinentem známým svou inovační silou a prosperujícím průmyslem, který je schopen vynikat 
na světových trzích. Tato síla však prochází zkouškou. Evropské společnosti dnes působí v neklidném světě, v 
němž je více nekalé hospodářské soutěže, ceny energií jsou vyšší, chybějí dovednosti a pracovní síly a přístup k 
potřebnému kapitálu je obtížný. Stojí před námi okamžik, který má klíčový význam pro evropský průmysl a 
výzkumné komunity. V sázce je naše technologické prvenství a naše schopnost reagovat na průmyslové výzvy, 
urychlit transformaci a aktivně využívat nové příležitosti.  
  
Pokud budu potvrzen jako výkonný místopředseda, mým cílem v této souvislosti je vytvořit podmínky umožňující 
potřebné investice do posílení inovačního potenciálu a úspěšného dosažení souběžné transformace. Jak je uvedeno 
v politických směrech nově zvolené předsedkyně von der Leyenové a v souladu s naší ambicí stát se Komisí 
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investic, Evropský fond pro konkurenceschopnost bude naší investiční kapacitou pro strategické technologie a 
bude fungovat v součinnosti s dalšími nástroji a politikami.  
 
Konkurenceschopnost Evropy – a její pozice v závodě o čistou ekonomiku, digitální ekonomiku a bioekonomiku 
– bude záviset na tom, zda zahájíme nový věk vynálezů a vynalézavosti. To vyžaduje, aby se výzkum a inovace, 
věda a technologie staly ústředním bodem našeho hospodářství. Abychom tohoto cíle dosáhli, musí být naše 
nástroje vhodné pro daný účel.  
  
Dnes jsou výdaje EU, včetně výdajů na konkurenceschopnost, rozloženy do příliš mnoha programů, z nichž mnohé 
financují stejná opatření, ale s různými požadavky, což ztěžuje účinné kombinování jejich financování.  
  
Jsem pevně přesvědčen, že výdaje EU je třeba lépe zaměřit na naše priority. Pokud budu ve své funkci potvrzen, 
bude jednou z mých hlavních priorit vytvoření budoucího Evropského fondu pro konkurenceschopnost, přičemž 
budu úzce spolupracovat s ostatními členy a členkami sboru komisařů, zejména s komisařem pro rozpočet, boj 
proti podvodům a veřejnou správu a s výkonnou místopředsedkyní pro čistou, spravedlivou a konkurenceschopnou 
transformaci. Návrh budoucího Evropského fondu pro konkurenceschopnost nás teprve čeká. Budeme se řídit 
těmito klíčovými zásadami:  
  

1. Strategické zaměření. Evropský fond pro konkurenceschopnost bude investovat do evropských 
veřejných statků. Strategické technologie – od umělé inteligence až po vesmír, od čistých technologií 
až po biotechnologii – budou klíčové pro zajištění toho, aby byly vyvíjeny a vyráběny v Evropě. 
Budoucnost odvětví čistých a špičkových technologií musí být v rukou Evropy. Fond pro 
konkurenceschopnost by měl podporovat výzkum, inovace, začínající podniky, rychle se rozvíjející 
podniky, jakož i významné projekty společného evropského zájmu. Naše politika v oblasti výzkumu 
a inovací musí být v souladu s naší průmyslovou politikou. A musíme investovat strategicky, 
abychom maximalizovali náš dopad.  
 

2. Flexibilita. Evropský fond pro konkurenceschopnost bude investovat tam, kde jsou opatření EU 
nejvíce zapotřebí, s využitím nejúčinnějšího a nejflexibilnějšího souboru nástrojů. Kromě toho by 
měl fond zajistit, abychom využili sílu našeho rozpočtu k mobilizaci a snížení rizika soukromých 
investic na podporu našich společných cílů. 

 
 

3. Jednoduchost a rychlost. Využívání finančních prostředků EU by mělo být pro potenciální žadatele 
snadné a rychlé. Pravidla a postupy pro přístup k finančním prostředkům EU vyžadují obrovské 
zjednodušení. Potřebujeme méně programů. Přístup k informacím, rychlejší procesy a neustálé 
zlepšování na základě zpětné vazby od zúčastněných stran jsou klíčem k lepší podpoře fungování 
naší průmyslové a výzkumné komunity. 

 
Musíme promítnout evropské inovace na trhy a usnadnit jejich rozšiřování v Evropě. Fond pro 
konkurenceschopnost bude naším nástrojem k dosažení tohoto cíle. Měl by doprovázet evropské podniky během 
všech etap, kterými při investování prochází: od nápadu po uvedení na trh, od výzkumu po zhotovení, od laboratoře 
po výrobu. Naše společnosti tak získají nezbytnou podporu, aby mohly růst a prosperovat na jednotném trhu i v 
celosvětovém měřítku.  
 
Fond bude také součástí našeho financování v souvislosti se současnou geopolitikou, neboť posílí naše hodnotové 
řetězce a bude řešit naše závislosti. 
 
Komise vytvoří nový nástroj pro koordinaci konkurenceschopnosti, který bude fungovat ve spojení s tímto novým 
fondem. Tento nástroj by měl promítnout celounijní cíle v oblasti konkurenceschopnosti do koordinovaných 
vnitrostátních politik a zajistit veřejné a soukromé financování pro každou strategickou prioritu.  
 
Jako bývalý poslanec vím, že Evropský parlament je silným zastáncem ambiciózního rozpočtu EU sloužícího 
našim politickým prioritám. Budu proto spolupracovat s Parlamentem na rozvoji a naplňování Evropského fondu 
pro konkurenceschopnost v duchu otevřenosti, transparentnosti, vzájemné důvěry a neustálého dialogu na základě 
pravidelné výměny informací. Můžete se spolehnout na můj závazek zajistit rovnocenné zapojení Parlamentu 
spolu s Radou, jakožto spolunormotvůrců a rozpočtového orgánu. 
 
Otázka Výboru pro zaměstnanost a sociální věci 
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17. Jako výkonný místopředseda pro prosperitu a průmyslovou strategii budete odpovídat za revizi směrnice o 
zadávání veřejných zakázek. Tato směrnice může hrát klíčovou úlohu při prosazování přísných pracovních norem. 
Sociální partneři na úrovni EU jasně poukazují na to, že je nezbytné prostřednictvím této směrnice zajistit 
evropským pracovníkům větší ochranu.  
Jak dosáhnete posílení sociálních aspektů právních předpisů EU v oblasti zadávání veřejných zakázek, zejména 
pokud jde o sociální kritéria pro zadávání veřejných zakázek, s ohledem na: omezení subdodavatelských řetězců 
a regulaci úlohy zprostředkovatelů práce; zajištění dodržování práv pracovníků a uplatňování kolektivních smluv; 
zlepšení pracovních příležitostí pro osoby se zdravotním postižením a pracovníky se zvláštními potřebami; 
zajištění toho, aby neziskoví poskytovatelé sociálních služeb/poskytovatelé sociálních služeb v rámci sociální 
ekonomiky nebyli z veřejných zakázek vyloučeni ?   

Jako Evropan jsem hrdý na naše přísné pracovní normy a jsem odhodlán je posílit. Tyto normy jsou klíčové pro 
podporu zdravé hospodářské soutěže a abychom zabránili závodům o co nejnižší kvalitu pracovních míst, která 
vytváříme. Pevně věřím, že zadávání veřejných zakázek v EU hraje při prosazování těchto norem důležitou úlohu.  

Již nyní se ve směrnicích o zadávání veřejných zakázek z roku 2014 stanoví, že při plnění veřejných zakázek, 
včetně těch, které jsou založeny na kolektivních smlouvách, musí být dodržovány povinnosti vyplývající ze 
sociálního a pracovního práva. Směrnice rovněž zadavatelům veřejných zakázek nabízejí procesní nástroje k tomu, 
aby zajistili dodržování těchto ustanovení v celém procesu zadávání veřejných zakázek. Pravidla navíc veřejným 
zadavatelům umožňují vytvářet příležitosti pro neziskové organizace a podniky sociální ekonomiky, jakož i pro 
zaměstnavatele, aby mohli do řad svých zaměstnanců začlenit znevýhodněné pracovníky nebo osoby se 
zdravotním postižením.  

Můžeme ale učinit více. Revize směrnic o zadávání veřejných zakázek, jak je vysvětleno v odpovědi na otázku 
číslo 14, je cennou příležitostí pro důkladné hodnocení legislativního rámce, které nám umožní určit další možné 
kroky k podpoře využívání sociálních doložek, posílení sociální odpovědnosti a udržitelnosti při zadávání 
veřejných zakázek. Důležitou úlohu v tomto procesu hrají místní orgány, které zadávání veřejných zakázek 
používají primárně a zároveň jsou nejlepšími odborníky na místní zaměstnanost a sociálními partnery. Budu-li 
potvrzen jako výkonný místopředseda, zajistím, aby byly do tohoto procesu řádně zapojeny, a mohly tak přispět k 
revizi.  

Pokud bych byl do funkce jmenován, dále bych prosazoval používání pokynů, podporu budování kapacit a 
individuálně uzpůsobená školení pro zadavatele veřejných zakázek i subjekty sociální ekonomiky v členských 
státech. Podporuji probíhající úsilí Komise o přezkoumání jejího vlastního využívání sociálních doložek. 

Kromě toho jsem pevně přesvědčen, že pozitivní sociální dopad budou mít i další cíle, jako je zjednodušení a 
odolnost: odolnost podpoří evropská pracovní místa a díky zjednodušení se zlepší přístup pro malé a střední 
podniky a podniky sociální ekonomiky, což bude mít opět vliv na místní pracovní místa. Složitost našich pravidel 
ve skutečnosti často brání tomu, aby se zadávání veřejných zakázek účastnily malé subjekty. Budu usilovat o 
zjednodušení a budování kapacit, aby tyto subjekty mohly využít potenciál, který jim zadávání veřejných zakázek 
může nabídnout.  

Budu-li ve své funkci potvrzen, budu během přípravy revize úzce spolupracovat s výkonnou místopředsedkyní pro 
lidi, dovednosti a připravenost s cílem zamyslet se nad tím, jak lze pravidla zlepšit, aby podporovala sociální dialog 
a přísné pracovní normy, posilovala pracovní příležitosti pro osoby se zdravotním postižením a přispívala k 
sociální ekonomice a inkluzivnější společnosti.  

Bude nutná úzká koordinace, neboť se domnívám, že revize směrnic o zadávání veřejných zakázek může přinést 
požadované účinky pouze tehdy, pokud bude doprovázena příslušnými opatřeními v nadcházejícím Plánu pro 
kvalitní pracovní místa a novém Paktu pro evropský sociální dialog. 

Otázka Výboru pro právní záležitosti 

18. Duševní vlastnictví bez autorského práva  

Váš pověřovací dopis Vám jako jeden z úkolů stanovuje zajistit, aby naše politika duševního vlastnictví i nadále 
odměňovala inovace a kreativitu a upevňovala prosazování stávajících pravidel.   
Cílem akčního plánu Komise pro duševní vlastnictví z roku 2020 bylo vytvořit podmínky pro to, aby si evropské 
tvůrčí a inovativní odvětví zachovalo vedoucí postavení v celosvětovém měřítku, a urychlit ekologickou a digitální 
transformaci Evropy. Tento akční plán pro duševní vlastnictví vedl zejména k posílení ochrany duševního 



 – 22 –   

vlastnictví na základě přijetí nařízení o ochraně zeměpisných označení řemeslných a průmyslových výrobků a 
revize dvacet let starého právního předpisu o průmyslových vzorech, která jej přizpůsobila digitálnímu věku. 
Patentový balíček, k němuž Evropský parlament přijal svůj postoj v prvním čtení a který bude projednán během 
tohoto funkčního období, má navrhnout nová pravidla, která pomohou společnostem, zejména malým a středním 
podnikům, co nejlépe využít své vynálezy a tvorbu. Zároveň podporuje konkurenceschopnost a technologickou 
suverenitu EU, zejména na základě ustanovení o tom, že klíčové patentované výrobky bude možno využívat v 
dobách krize. Projednávání jednoho z bodů patentového balíčku v Radě se ukázalo jako mimořádně obtížné 
(patenty na standardizovanou technologii), a to navzdory tomu, že trendy poslední doby naznačují, že EU ve 
srovnání s asijskými a americkým hospodářskými subjekty o své podíly na trzích přichází. Akční plán pro duševní 
vlastnictví vedl rovněž k přijetí souboru nástrojů EU proti padělání, jehož cílem je podporovat spolupráci mezi 
držiteli práv, poskytovateli služeb a donucovacími orgány a zároveň podporovat osvědčené postupy a využívání 
moderních nástrojů a technologií. Duševní vlastnictví je klíčovou hnací silou hospodářského růstu, neboť 
nehmotná aktiva mají v celosvětové soutěži v oblasti inovací stále větší úlohu. Nicméně, jak zdůrazňuje Draghiho 
zpráva, společnosti v EU, především malé a střední podniky, jsou od ochrany svých aktiv v oblasti duševního 
vlastnictví demotivovány. Děje se tak zejména kvůli složitým, nákladným a zdlouhavým postupům, které přihlášky 
práv duševního vlastnictví obnášejí. Podniky by za těchto okolností nemohly v celosvětové konkurenci obstát a 
využívat výhod jednotného trhu. Vývoj technologií umělé inteligence nebo neetické využívání některých 
technologií, jako je používání temných vzorců, může navíc pro právní předpisy v oblasti duševního vlastnictví 
představovat nové výzvy. Tyto nové výzvy stále nejsou řešeny, přitom mohou mít dopad na inovace, kreativitu a 
konkurenceschopnost EU, zejména pokud jde o generativní umělou inteligenci a její souvislost s patenty, ale také 
o ochranné známky, obchodní tajemství a prosazování práv duševního vlastnictví. Komise v současné době provádí 
pravidelný přezkum právních předpisů EU týkajících se ochranných známek. Pokud jde o obchodní tajemství, 
zejména u malých a středních podniků je třeba vyvinout více úsilí na podporu informovanosti a boje proti krádežím 
obchodního tajemství v souvislosti s globálními technologickými inovacemi.  
Jaká opatření byste s ohledem na tyto výzvy k zajištění řádného prosazování všech stávajících pravidel v oblasti 
duševního vlastnictví přijal? Předložíte například ohledně obchodního tajemství nebo ochranných známek nové 
iniciativy, které zajistí, aby předpisy EU i nadále zvýhodňovaly inovace a kreativitu v digitálním věku, a podpoří 
dlouhodobý růst a konkurenceschopnost EU? Jste zároveň připraven intenzivně pracovat na jednání o návrzích 
převedených z agendy předchozího funkčního období? 

Nehmotná aktiva představují významnou část podnikových aktiv a jsou jednou z nejsilnějších pobídek k 
investování do společnosti.  Například u začínajících podniků využívajících patenty a ochranné známky je 
desetkrát vyšší pravděpodobnost, že získají financování z rizikového kapitálu. Duševní vlastnictví je proto 
zásadním prvkem konkurenceschopnosti.  

Soubor pravidel EU v oblasti patentů je však i nadále roztříštěný. Budu-li ve své funkci potvrzen, budu řešit tuto 
roztříštěnost jako prioritu, a to podporou širšího přijetí jednotného patentového systému nad rámec současných 18 
členských států s cílem snížit náklady, zvýšit právní jistotu a těžit z jedné jurisdikce Jednotného patentového soudu 
s tím, že Evropský patentový úřad bude i nadále vydávat jednotné patenty.  

V této souvislosti budu usilovat o naplnění patentového balíčku, přičemž budu vycházet z podpory Evropského 
parlamentu pro všechny jeho tři pilíře, z nichž dva by Úřadu EU pro duševní vlastnictví udělily nové povinnosti. 
Mám v úmyslu úzce spolupracovat s členskými státy na dokončení těchto reforem, které řeší nejnaléhavější výzvy 
v oblasti patentového acquis EU a jejichž cílem je navázat na jednotný patentový systém a posílit jej.  

Cílem návrhů nařízení o dodatkových ochranných osvědčeních je snížit administrativní zátěž a zaručit soudržnost 
pro farmaceutický a agrochemický průmysl, zejména pro malé a střední podniky, a upevnit jednotný patentový 
systém. Návrh nařízení o nucených licencích, který vstupuje do fáze trialogu, bude řešit potřebu vybavit Unii v 
oblasti duševního vlastnictví účinnými nástroji pro reakci na krize, které mají dopad na hodnotové řetězce na celém 
jednotném trhu. Spolehlivý a transparentní rámec pro udělování licencí na patenty, jejichž využití je nezbytné k 
dodržení technických norem (SEP), zajistí, aby EU byla pro poskytovatele a nabyvatele licencí atraktivnější 
investiční destinací. V tomto ohledu budu aktivně přispívat k práci spolunormotvůrců a řešit napětí v oblasti 
udělování licencí na trzích, které mají zásadní význam pro konkurenceschopnost Unie, zejména v souvislosti s 
nástupem internetu věcí a změnou globální rovnováhy vlastnictví patentů SEP. A konečně, směrnice EU o 
biotechnologiích, která byla přijata před více než dvěma desetiletími, stanovila základní zásady pro patentování 
biotechnologických vynálezů. S novým vývojem na trhu biotechnologií musíme zajistit, aby ochrana duševního 
vlastnictví optimálně přispívala k podpoře odvětví biotechnologií v EU a byla považována za jeden z prvků, které 
je třeba při přípravě budoucího aktu EU o biotechnologiích zohlednit.  
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Zadruhé, bude-li má nominace potvrzena, budu odhodlán rámec pro duševní vlastnictví dále modernizovat tak, 
aby byl přizpůsoben nové tržní realitě, jako je umělá inteligence (AI), a potenciálním výzvám, které může 
představovat, a to vše s hlavním důrazem na prosperitu našich občanů a průmyslových cílů EU. Naše acquis v 
oblasti ochranných známek i průmyslových vzorů bylo nedávno modernizováno s cílem přizpůsobit je digitálnímu 
věku a zároveň snížit administrativní zátěž a nová pravidla týkající se zeměpisných označení řemeslných a 
průmyslových výrobků plně zohlednila nedostatečně využitou hodnotu vytvářenou našimi řemeslnicemi a 
řemeslníky. Zhodnocováním tradičního know-how učiníme z duševního vlastnictví prostředek k uznání jejich 
celoživotní práce a k ochraně dobře placených pracovních míst, a to i v méně průmyslových regionech. Ačkoli AI 
může představovat výzvu pro základní koncepty práva duševního vlastnictví, jako je vlastnictví vynálezu, 
patentovatelnost, autorství a rozdělení ekonomických výnosů, domnívám se, že bychom měli nalézt rovnováhu 
mezi podporou a usnadňováním inovací při současném zajištění ochrany držitelů práv. Do budoucna budeme 
muset zajistit, aby systém duševního vlastnictví EU umožňoval zavádění a využívání umělé inteligence a řešení, 
která jsou na umělé inteligenci založena, a zároveň zajistit, aby existovaly vhodné záruky, které zabrání jejich 
zneužívání. To platí zejména pro ochranu patentů a obchodního tajemství v éře průmyslových dat velkého objemu. 

Zatřetí, právo duševního vlastnictví může podnítit investice a podpořit konkurenceschopnost pouze tehdy, bude-li 
účinně prováděno. Budu-li ve své funkci potvrzen, budu usilovat o to, abych tvůrcům a vynálezcům v EU zajistil 
spravedlivé výnosy za jejich tvorbu a inovace a aby byla chráněna nehmotná aktiva malých a středních podniků a 
usnadněn jejich přístup k financování. Zátěž malých a středních podniků při uplatňování a prosazování jejich práv 
duševního vlastnictví je třeba snížit, neboť duševní vlastnictví může významně ovlivnit jejich schopnost získat 
likviditu a uvádět inovace na trh. Je mnohem pravděpodobnější, že malé a střední podniky spíše než větší 
společnosti se kvůli porušování práv duševního vlastnictví dostanou do potíží, a proto prozkoumám možnost 
nabídnout spolehlivý a individuálně uzpůsobený mechanismus podpory duševního vlastnictví malých a středních 
podniků, například z Fondu pro malé a střední podniky. V roce 2019 představovaly padělané výrobky téměř 6 % 
veškerého dovozu do EU (v hodnotě 119 miliard EUR), což vedlo ke ztrátě 670 000 pracovních míst a ke ztrátě 
daňových příjmů ve výši 15 miliard EUR. Proto je prosazování právních předpisů pro Komisi klíčovým prvkem. 
Za tímto účelem budu usilovat o provedení doporučení Komise proti padělání, které obsahuje opatření a nástroje 
pro boj proti padělání a lepší prosazování práv duševního vlastnictví. Jedním z těchto nástrojů je nedávno 
zveřejněný soubor nástrojů pro předcházení kybernetickým krádežím, který má lépe připravit malé a střední 
podniky na výzvy v souvislosti s on-line krádežemi obchodního tajemství a zmírnit negativní důsledky 
kybernetických útoků.   

Ochrana a využívání nehmotných aktiv dále vyžadují soudržnou mezinárodní strategii v oblasti duševního 
vlastnictví. Budu-li ve své funkci potvrzen, hodlám aktivně hájit zájmy Unie na mezinárodních fórech pro duševní 
vlastnictví, jako je Světová organizace duševního vlastnictví. 


